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NI NA TEMO: NAGRAJEVANJE PO DELU

— Ne morem in ne morem verjeti, da je vse to zaslužil z nadurami, razen, če mi do
kažejo, da ima dan 365 ur!

" Karikatura: ANDREJ NOVAK

2 RAZŠIRJENE SEJE PREDSEDSTVA ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE O zdrav-
s^vfnbm zavarovanju_______________________________

DOGRADITI SISTEM
IN POGLOBITI SAMOUPRAVO
Osrednje vprašanje razširjene seje predsedstva RS 

ZSS minuli teden je bilo zdravstveno zavarovanje in 
njegovo financiranje. Gradivo, ki je bilo osnova za raz
pravo, je pripravila Komisija za zdravstveno zavarova
nje in zdravstvo, ki jo je imenoval plenum RS ZSS. V 
razpravi so se tako člani predsedstva kot povabljeni 
gostje dotaknili domala vseh vprašanj, ki sodijo v kom
pleksno problematiko socialnega zavarovanja in še po
sebej zdravstvenega varstva.

, Mnenja, ali je potreben nov 
^stem zdravstvenega zavarova
la ali bi kazalo obstoječi si- 

,6m dograditi in dopolniti, se 
»s° razhajala. Na seji predsed- 
‘?a so se prisotni odločno za
beli za to, da je treba izpopol

ni že zasnovani samoupravni 
'stem zdravstvenega zavarova- 

y)a. ki temelji na načelih ob- 
. ezrie vzajemnosti, solidarnosti

2ss
enotnosti.

smatra.
Predsedstvo RS 

da teh načel ni

mogoče menjati, in snovati no
vega sistema na drugih princi
pih. Prav tako pa tudi ni več 
možno odlašati z izpopolnitvijo 
že sprejetega sistema.

Po ustavnih načelih se na 
področju socialnega zavarova
nja postopoma krepi samo
upravljanje. Hkrati pa odmira
jo pristojnosti države ter se vse 
več pravic kontrolnega, eko
nomskega in normativnega zna
čaja prenaša na zavarovance in

♦
l
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j REZERVA 
S PRIDRŽKOM

Pobuda za razmišljanje gre pravzaprav občinskemu 
sindikalnemu svetu v Celju, ki je tudi posredoval ne
katere podatke. Problem sam pa ni le celjski, v bolj 
ali manj zaostreni podobi ga moremo zaslediti v sle
herni občini. Za tole gre:

Nezaposlenost na celjskem območju narašča, v ne
katerih gospodarskih panogah je dosegla celo indeksa 
216 in 185; celotno število državljanov, ki so v aprilu 
iskali zaposlitev pa je za 74°lo večje od števila tistih, 
ki so v lanskem aprilu iskali zaposlitev. Po drugi strani 
nov podatek: zaposlenost upada; razen v gradbeništvu 
in prometu, kjer se je povečala za 7,2 in za 5,8 °Io, je 
indeks zaposlenosti v gospodarstvu in negospodarstvu 
celjske komune 97,6, v industriji pa 97,7. To problem 
Pa .se . bo bržčas, zaostril_ zlasti v naslednjih nekaj me
secih: šolska vrata se namreč prav zdaj zapirajo iri O,amo 
osemletno šolanje bo v Celju letos zaključilo kakih 1100 
mladih državljanov. In po nekaterih predvidevanjih bo 
slej ko prej nastal problem, kam s približno 700 mladinci 
In mladinkami, ki ne bodo mogli ne nadaljevati šolanja 
hiti dobiti mesta za priučitev ali zaposlitev.

Upoštevaje absolutno število brezposelnih morda res 
'se ni mogoče govoriti v Celju o nezaposlenosti kot so
cialnem problemu, tako kot tega ni mogoče ugotavljati 
Za slovenske razmere. Toda podatki vendarle opozarjaj o, 
da bo treba ta problem začeti razreševati tudi kot izred- 
n° pereč in občutljiv družbeni problem.

Rešitev po navadi vidimo v izmenskem delu. Naj za 
deuo upodobimo spet s celjskimi podatki: v prvi izmeni 
ie zaposlenih v vseh dejavnostih 70,7 %, v drugi 15,9 in 
lretji izmeni 13,4°lo delavcev. Torej v resnici pomeni bolj
še izkoriščanje proizvodnih kapacitet — kot so to storili 
y vseh gospodarsko in industrijsko razvitejših državah — 
he samo možnosti za povečanje obsega proizvodnje, za zni
ževanje poslovnih in proizvodnih stroškov, temveč tudi 
Precejšnjo rezervo za zaposlovanje novih delavcev.

Vendar pa je treba. to rezervo obravnavati z določe- 
nim pridržkom. Bržčas ne bomo mogli v vseh panogah in 
udi ne v vseh dejavnostih povečevati izmenskega dela. 
'er tega ne delajo nikjer v svetu. Tako si bo treba od
govoriti najprej na vprašanje, katere panoge in katere 

cjavnosti nasploh imajo komparativne prednosti in s tern 
Možnosti za boljše izkoriščanje proizvodnih kapacitet in 
le zanje ekonomsko utemeljen prehod na čimbolj izpo
polnjen sistem izmenskega dela. A tudi to je le en vidik. 

’ugega pomeni" sedanji amortizacijski režim, ki prav 
alo pospešuje prizadevanja delovnih organizacij za pre 
°d na večizmensko delo. Tretji vidik pa pomeni na pri 

. eI devizni režim in s tem oskrba z reprodukcijskim ma-
Icrialom.
n- Jn želo verjetno bi lahko našteli že kak drug vidik. 
rlcrnanj odločilen za sprostitev notranjih rezerv na pod- 

zaposlovanja. To pa pomeni, da nadaljnjega razre- 
bn'a,l^a Problematike zaposlovanja in nezaposlenosti ne 
f. m° mogli v celoti prepustiti delovnim organizacijam in 
kni- Unarn' temveč da je učinkovitost zelo odvisna od. tega. 
nii° bomo v bližnji prihodnosti izoblikovali iv izpopol- 

1 naš gospodarski in ekonomski instrumentarij.
BOJAN SAMARIN

na njihove predstavniške orga
ne. Zdravstveno zavarovanje, 
kot del socialnega zavarovanja, 
je zaupano v upravljanje samim 
zavarovancem. Taka ureditev je 
logična posledica uvedbe samo
upravljanja v delovnih organi
zacijah. Proizvajalec ustvarja 
novo vrednost, od katere daje 
del za družbene potrebe, med 
drugim tudi za zdravstveno za 
varovanje. Samoupravljanje v 
zdravstvenem zavarovanju je 
samo podaljšana samouprava 
proizvajalca nad delom presež
ka proizvoda. Organizacijska 
oblika te samouprave je možna 
le v skupnosti zavarovancev, ki' 
v okviru temeljne zakonodaje 
določajo način in okvir uveljav
ljanja pravic do zdravstvenega 
varstva. S tem pa obenem tudi 
prevzemajo dolžnosti za pokri
vanje obveznosti, Id nastajajo 
zaradi priznavanja pravic zava
rovancem. Možnosti samouprav
nega odločanja v skupnosti za
varovancev daje le takšna zakor 
nodaja, ki predpisuje zgolj 
okvir enotnega sistema pravic 
in organizacije, vse ostalo pa 
prepušča samoupravnim pred
pisom skupnosti. Za tako — te
meljno — zakonodajo, po kateri 
bo možno razširiti in poglobiti 
samoupravo zavarovancev, so se 
zavzeli člani predsedstva. Dr 
žavnim organom naj bi ostal li 
nadzor nad zakonitostjo poslo
vanja zavodov in skupnosti.

Poglobiti in razširiti samo
upravo zavarovancev pa pome
ni pritegniti tako delovne orga
nizacije kot tudi posameznike k 
neposrednemu izvajanju zdrav
stvenega zavarovanja. Ce hoče
mo izpopolniti sistem tako, da 
bo deloval stimulitivno, potlej 
je treba neposredno zainteresi
rati delovne organizacije pri

(Nadaljevanje na 5. strani)
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tri spoznanja
PTUJSKIH SINDIKATOV 
O NADALJNJI MOŽNOSTI 
STANOVANJSKE 
GRADNJE:_______________

Nova sta
novanja 

pod vpra
šajem 

odločitev
IZ INFORMACIJE (ob

javljene v prejšnji številki 
Delavske enotnosti): na
razširjenem plenumu so 
člani občinskega sindikal
nega sveta in povabljenci 
obravnavali problematiko 
nadaljnje stanovanjske iz
gradnje v komuni. Zakaj? 
Ker pretijo nekajmesečne 
izkušnje — in seveda če bo 
šlo po teh tirih dalje tudi v 
naslednjih mesecih — po
vsem zavreti stanovanjsko 
izgradnjo. In menda ni po
trebno še posebej zagotav
ljati, da je bila osnova vseh 
zaključkov ptujskih sindi
katov, da se kaj takega ne 
sme primeriti.

Naj tokrat to skopo informa
cijo nekoliko razširimo. Ne sa
mo zato, da bi informirali člane 
sindikatov v putjski komuni o 
stališčih njihovega vodstva, tem
več tudi zavoljo tega, ker bodo 
mnogi v pre nekateri drugi ko
muni stali na razpotju podob
nih odločitev.

A zdaj k stvari! 
(Nadaljevanje na 2. strani)
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NJIHOVA HOJA 
V SOLO 
STRAN 8:
NEVARNE IGRE...

I
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PO PROGRAMU 

O STRAN 5:
Z ODKRITO 
BESEDO ...

O STRAN 6:
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»

NA VPRAŠANJE ODGOVARJA TOV. DUŠAN HORJAK, DIREKTOR BIROJA POSLOVNEGA ZDRUŽENJA TEK- 
STILNF INDUSTRIJE SRS_______ ________________________________________________________________________________ '

JUGOBANKA - GLAVNI KRIVEC
NEUREJENE PRESKRBE S SUROVINAMI

V predzadnji številki Delavske enotnosti smo obja
vili članek o zagati slovenske tekstilne industrije, kakor 
jo je prikazalo posvetovanje poslovnega združenja. Čla
ni le-tega so zahtevali, naj biro intervenira na pristoj
nih mestih, da se uredi preskrba s surovinami in tako 
prepreči odpust približno 8.000 delavcev. Dosedanja pri
zadevanja biroja so deloma že uspela ...
»S problematiko tekstilne in

dustrije smo seznanili izvršni 
svet SRS in Republiško gospo
darsko zbornico« je dejal tova
riš Horjak. Oba razgovora na 
Jugobanki pa nista veliko za
legla. Slovenska filiala bo kre
ditirala pri Direkciji za državne 
surovine približno 2 milijona 
dolarjev za nakup bombaža in 
volne — s pogojem, da pod
jetja do konca letošnjega 
leta odplačajo kredit. Suro
vin nekaj časa ne bo primanj
kovalo, ko poidejo, pa se bo pro
blem spet zaostril, če Jugoban
ka ne bo medtem uredila deviz
nega poslovanja.

»Ali podjetja res še niso do 
bila nič deviz od letošnjega iz
voza?«

»Res ne, čeprav so morali 
tuji kupci naročeno blago takoj 
plačdti.«

»Menite, da vaše devize do
deljuje drugim podjetjem.«

»Kaj počno z njimi, natanko 
ne vemo, znano pa nam je, na 
primer, da leži v Zahodni . Nem 
čiji in Švici od 15. aprila kakih 
15 milijonov neizkoriščenih švi
carskih frankov in zahodno 
nemških mark od izvoženega 
tekstila. Po izjavi vodilnega 
uslužbenca nekega koncerna so 
jim samo obresti od naših ne
izkoriščenih deviz vrgle 200.000

DM. Ta firma pa hrani komaj 
četrtino, neizkoriščenega kapita
la. Inozemski poslovni partner
ji se sprašujejo, od kdaj je Ju
goslavija tako bogata, da jim 
brezobrestno posoja devize, 
medtem ko smo .jim bili poprej 
nenehno dolžni. V resnici pa gre 
le za preveliko počasnost Jugo
banke. Vodstvo se izgovarja, da. 
ima premalo uslužbencev«

TEKSTILNE TOVARNE 
BODO TOŽILE JUGOBANKO

»Še zdaj,« je dejal tov. Hor
jak, »nobeno tekstilno podjetje 
ne ve, s kolikimi devizami raz
polaga oziroma kakšen je njegov 
devizni priliv. Jugobanka, ki 
je tega kriva, pa zahteva, da »e 
podjetja takoj- 80 n/n sama oskr
bujejo z uvoženimi surovinami. 
Ali ni to strahoten absurd?«

»Zvedela sem, da namerava 
jo tekstilne tovarne tožiti Ju
gobanko?«

»Edino pravilno. Jugobanka 
nenehno govori o poslovnosti,

sama je pa skrajno neposlovna. 
Odobrila in vizi rala je za 800.000 
dolarjev surovin, podjetja so jih 
že naročila, nakar je Jugobanka

na lastno pest stornirala vsa na
ročila na račun avansa od 15. 
maja dalje, čeprav ie doslej na
kazala tekstilnim podjetjem ko- 

(Nadaljevanje na 6. strani)



7 dni v sindihatih

Karel Sagadin
direktor kadrovskega sektorja, član 
sindikalne podružnice, Cinkarna Celje

Kaj menite o Delavski enotnosti? Ne 
zamerite, kratko in direktno vprašanje.

Tudi jaz bom kratek in odkrit. Delavska enotnost mi je 
vsec. Rad jo berem, predvsem mi je všeč, ker v njej korajžno 
iv kritično pišete. V drugih časopisih je vse premalo odkritega 
ooja mnenj. Mislim, da bi morala biti Delavska enotnost orodje 
vsakega političnega, predvsem pa sindikalnega delavca. No, 
včasih poskušate biti preveč senzacionalni, da. človek kar težko 
verjame, da je vse, kar pišete, tudi res. Vendar, kot rečeno 
všeč mi je vaš pogum.

— Stvari, ki jih pišemo, so, žal, resnične in to tudi v pri
merih, kadar pišemo o nič kaj vzpodbudnih razmerah v neka
terih delovnih organizacijah. Seveda, vse z namenom da bi 
se ^stvari uredile. Kadar pa smo iz kakršnihkoli. vzrokov ne
točni, lahko zasledite v našem časopisu popravke. Sicer pa, 
razen v redkih primerih, novinar zapiše tisto, kar sliši. Slišimo 
pa vsi dobro, vprašanje pa je, kdo je tisti, ki nam daje 
informacije.

— V vseh delovnih organizacijah stvari res niso idealno 
urejene. Morda tudi pri nas nekatere stvari niso najboljše. V 
dobro pa štejem Delavski enotnosti, da nam posreduje izkušnje, 
kajti na teh — pa četudi so napake — se lahko mnogo naučimo. 
Da bi nam teh izkušenj le še naprej čimveč posredovali!

Marija Podobnik
predsednica sindikalne podružnice 
osnovne šole Cerkno

Občinske proračune po navadi krčijo na 
račun družbenih služb. Velja ta ugotovitev 
tudi za vašo občino?

V nerazvitih občinah, so sredstva, ki so namenjena za šol
stvo, ~že tako skopo odmerjena. Na zadnjem sestanku naše de
lovne skupnosti pa nam je predstavnik idrijske občine povedal, 
.da bodo ta sredstva letos še bolj okrnili. Zagotavljajo mm torej 
manj denarja, kot ga je bilo lani. Ce bomo pri tem hoteli 
zadržati lanske osebne dohodke, bomo morali skrčiti izven- 
šolsko dejavnost na ničlo. Samo tako bomo lahko primanjkljaj 
izravnali. Pri nas na šoli pa delimo denar za osebne dohodke 
tako že sedaj z lekarniško tehtnico. Nagrade za otroško varstvo 
otrok, ki se vozijo iz oddaljenejših krajev z avtbbusi in po šoli 
nimajo takoj dobrih zvez, delimo iz naših žepov. Nihče pa 
otrok noče nadzirati brezplačno.

Ne zdi se mi končno prav, da imajo učitelji v sosednji 
škofjeloški občini za nekaj tisočakov višje osebne dohodke. 
Res je, da je med obema občinama važna razvodnica, vendar 
bi ža enako delo morali le dobiti tudi enako plačilo.

Tone Vesel
predsednik IO sindikalne podružnice 
Kovinoplastika, Lož

Zadnje čase so v vašem podjetju vse 
bolj pereči različni socialno varstveni pro
blemi. Kakšno je stališče vašega sindikata 
in predvsem, kako ukrepate?

Hitreje kot pa se razvija naše podjetje, naraščajo tovrstni 
problemi, ki jih posamezniki sami največkrat ne morejo rešiti, 
ker za to nimajo niti moralne niti materialne podpore. Zato 
smo na zadnji seji izvršnega odbora naše sindikalne podružnice 
imenovali poseben socialno-varstveni odbor. Ena njegovih 
varstvenih nalog je vplivati na nekatere člane kolektiva, da 
bi omejili prekomerno uživanje alkohola, kronične alkoholike 
pa spodbuditi, da bi se odločili za zdravljenje. Hkrati pa naj 
bi ta odbor pregledal socialni sestav kolektiva, napravil seznam 
socialno ogroženih in zanje po potrebi predlagal tudi materialno 
pomoč.

Socialno varstveni odbor naj bi torej usmerjal svojo de
javnost predvsem na področje preventive in bo zato moral 
tesno sodelovati s kadrovsko socialno službo v podjetju. Tako 
bo treba poskrbeti za učinkovito zdravljenje tistih članov ko
lektiva, ki zaradi bolezni pogosto izostajajo z dela. Zvedeti 
moramo, zakaj tako pogosto obolevajo. Ta skrb začenja že 
s tem, da še bolj skrbimo za urejenost delovnih mest, pred
vsem za tista, ki so zdravju škodljiva; tista, na katerih delajo 
invalidi, borci NOV...

Jože Lipovec
kombinata Brest, Cerknica

Kako ste letos v vašem kolektivu po
skrbeli za oddih zaposlenih?

Razen 8 milijonov dinarjev, kar podjetju ostaja kot na
domestilo za K-15, je delavski svet namenil še 12 milijonov 
dinarjev za oddih in rekreacijo. Da pa bi. letos odšlo na do
pust več delavcev kot lani, smo se tudi letos odločili za regre
siranje dopustov članom kolektiva in njihovim ožjim svojcem. 
Višina regresa pa se giblje med 1200 in 1700 dinarji dnevno — 
enalco za člane kolektiva in za svojce, razen otrok, ki dobijo 
le ■polovico regresa. Pri tem naj povem, da bo po 1700 dinarjev 
na dan dobil tisti naš delavec, ki zasluži na mesec manj kot 
60.000 dinarjev, po 1200 dinarjev pa tisti, katerega osebni do
hodek presega 90.000 dinarjev.

V raznih počitniških domovih, kjer imamo pogodbeno re
zervirana ležišča, je lani dopustovalo 180 delavcev in njihovih 
svojcev. Dosedanje prijave pa kažejo, da bo letos ta številka 
vsaj še enkrat večja. Razen regresiranja dopustov zanimanje 
nedvomno spodbuja še neka druga ugodnost. Dogovorili smo 
se namreč o tem, da lahko naši delavci, ki letujejo v »naših« 
počitniških domovih, poravnajo stroške dopusta v treh obrokih.
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predsednik IO sindikalne podružnice

NOVA STANOVANJA POD 
VPRAŠAJEM ODLOČITEV

Več sredstev za stanovanjsko gradnjo, ki pa so še vedno zamrznjen kapital • V večini delovnih organ' 
zacij se poskušajo otresti stanovanjskega problema s posojili za individualno gradnjo • Edina kolesnic" t 

v prihodnost: demokratično združevanje sredstev in s tem koncentracija kapitala *

(Nadaljevanje s 1. strani)
Kakorkoli se radi znašamo 

nad stanovanjsko reformo, češ 
da smo se nekoliko preveč za
gnali, da zato tudi ne kaže v ce
loti prisegati na vše razrešitve, 
ki jih je prinesla, je vendarle 
očitno, da je dosegla eno iz
med svojih osrednjih hotenj. 
Temu hotenju pa bi se na krat
ko reklo takole: zagotoviti več 
sredstev za nadaljnjo stanovanj
sko izgradnjo, hkrati pa odločit
ve o naložbah teh sredstev čim
bolj prepustiti neposrednim upo
rabnikom in s tem seveda ti
stim, ki jih tudi ustvarjajo.

In ne da bi se zdaj spuščali 
v nadrobno navajanje virov, od 
katerih je odvisna nadaljnja sta
novanjska izgradnja, velja po
vzeti ugotovitev ptujskih sindi
katov, da komuna razpolaga z 
nekoliko večjimi finančnimi 
sredstvi za gradnjo stanovanj 
kot pa v poprejšnjih letih. Ta
ko se je na primer samo V lan
skem letu steklo v občinski sta
novanjski sklad na račun 4 % 
prispevka od osebnih dohodkov 
približno 450 milijonov starih 
dinarjev, v letošnjem letu pa se 
bodo po predvidevanjih ta sred
stva še povečala za novih 100 
milijonov starih dinarjev.

Vendar ima ta ugotovitev tu
di svojo antitezo. Za razliko od 
lanskih sredstev v stanovanj
skem skladu občine, ko so bila 
ta sretdstva še koncentrirana, pa 
so letos razdrobljena po odloku 
občinske skupščine na 40 % za 
subvencioniranje stanarin delav
cem in na 00 %, ki ostanejo po
sameznim gospodarskim organi
zacijam kot namenska sredstva 
v skladih skupne porabe za 
gradnjo stanovanj.

To pa je že prva delitev — 
seveda ni mogoče reči, da tudi 
ni potrebna — ki pa preti bist
veno zmanjšati učinkovitost ka
pitala za nadaljnjo stanoi'anj- 
sko izgradnjo. Ta sredstva pa se 
še naprej drobijo. Tako analize 
izpričujejo, da razen Tovarne 
glinice in aluminija, kjer na
menska sredstva v skladu skup
ne porabe presegajo 20 milijo
nov, povsod drugod razpolagajo 
kolektivi z razmeroma skromni
mi sredstvi za gradnjo novih 
stanovanj, Tako imajo na pri
mer samo še v dveh delovnih 
organizacijah ptujske komune 
na voljo 10 milijonov namen
skih sredstev, povsod drugod pa 
so ta sredstva manjša od 5 mi
lijonov starih dinarjev in marsi
kdaj celo sploh ne presegajo mi
lijona.

Razmišljati pa o tem, kako z 
milijonom rešiti stanovanjski 
problem nekega kolektiva, naj 
bo še tako majhen, bi bilo več 
kot ironično dejanje.

Tako se zdaj v ptujskih sin
dikatih ukvarjajo z vprašanjem, 
kako ob sicer večjih sredstvih, 
ki pa so tako razdrobljena, da 
jih v marsikaterem primeru ne 
more bistveno okrepiti niti do
polnilni prispevek iz dohodka 
delovne organizacije, kako torej

vsaj omiliti pritisk zaposlenih 
na nova stanovanja. In da je 
vprašanje zanje zares aktualno, 
tale podatek: v ptujski komuni 
je več kot 1200 nerešenih pro
šenj za nova stanovanja in se je 
samo v minulem letu povečalo 
število prosilcev za novih 278. 
Podrobnejši pregled prošenj pa 
še razkriva, da je med njimi kar 
94 % zaposlenih delavcev.

Teh 94% delavpev pa je po 
ugotovitvah ptujskih sindikatov 
tudi odstotek tistih proizvajal
cev, ki so jih v delovnih organi
zacijah — seveda ob veliko 
ugodnejših pogojih stanovanj
ske gradnje — vedno znova pre
lagali na kasnejši čas, ko bodo 
najprej zadostili svojim potre
bam — in seveda prvemu pogo
du strokovnih kadrov. In če bi 
po tej poti nadaljevali, bi po 
mnenju ptujskih sindikatov tudi 
stanovanjsko reformo reševali 
na plečih tistih, z razmeroma 
nizkimi, osebnimi dohodki in ki 
jih je gospodarska reforma tudi 
doslej že najbolj prizadela.

Natanko po tem koleseku 
gredo v prihodnost izkušnje ve
čine delovnih organizacij. Tako 
direktor ene izmed delovnih or
ganizacij v ptujski komuni^, piše 
v poročilu za Izvršni svet, da v 
njegovem podjetju že dolgo ni 
več stanovanjskega problema — 
hkrati pa člani tega kolektiva 
sestavljajo na Maršalov kabinet 
pritožbo zaradi težkih stano
vanjskih prilik, v katerih živijo, 
pravzaprav životarijo. O tem 
govori slednjič tudi težnja, da 
se v večini delovnih organizacij 
poskušajo otresti svojega stano
vanjskega problema z milijon- 
kom, največ dvema, posojila ti
stim najbolj pogumnim, marsi
kdaj tudi v taki stiski, da se 
spričo vode v grlu ©prijemljejo 
celo slamnate bilke.

Problem je sicer za de
lovno organizacijo ad ačta, 
ugotavljajo ptujski sindikati, 
seznam prosilcev za stano
vanja se sicer uradno zmanj
ša. Za tistega pa, ki je posojilo 
najel, se pravzaprav šele začne. 
Nekateri se res prikopljejo pod 
svojo streho, seveda s pomočjo 
dediščine, s svojim delom, v 
dveh ali treh letih. Za marsiko
ga pa velja milijon, milijon in 

, pol kredita, ki mu ga je odobril 
delavski svet, le iluzijo, ki pa se 
v marsikaterem primeru razbli
ni že ob na temeljih položeni 
plošči. Kako na primer s 60 tiso
čaki mesečnih osebnih dohod
kov — tudi ob posojilu delovne 
organizacije — dokončati grad
njo v letu, denimo v dveh — po
mišljajo sindikati v ptujski kd- 
muni.

In ne zaman ta pomislek: iz
kušnje dosedanjih let izpričuje
jo, da je individualna gradnja v 
vrečini primerov najbolj dolgo
trajen proces razreševanja sta
novanjskega problema. Pa ne le 
to: po navadi je tudi najdražja 
gradnja, sredstva pa ostajajo za 
dolgo dobo zamrznjena v nedo
končanih temeljih.

Ne kaže sicer zavračati indi
vidualne gradnje in sistema kre
ditiranja, ki se ga čedalje bolj 
oprijemljejo v delovnih organi
zacijah ptujske komune, pristav
ljajo sindikati V tej občini. Toda 
s pridržkom: ta gradnja mora 
postati čimprej organizirana 
gradnja, da bo zato tudi cenejša, 
predvsem, pa naj bi delovne or
ganizacije zagotavljale kredite 
tistim, ki jim manjka samo še 
streha nad glavo in bodo zares 
prenehali biti »stanovanjski pro
blem« v šestih mesecih, najdlje 
v letu dni.

Pred polletnimi bilancami pa 
nova ugotovitev: kljub znatno 
večjim sredstvom za stanovanj
sko gradnjo, le-ta še vedno leže 
kot mrtev kapital, razdrobljen 
po delovnih organizacijah. Niti 
na enem gradbišču v blokovski 
gradnji Še niso zastavili lopat.

Pa bo tudi kar tako ostalo? 
Sindikati v ptujski komuni me
nijo, da je iz zagate nadaljnje 
stanovanjske izgradnje vendarle 
izhod. V tem namreč, da bi de

lovne organizacije ta svoja sfe^'| s
stva združevala, seveda na osn°' 
vi enakopravnega dogovora, Ie I
jih okrepile še z bančnim meh?.
nizmom kreditiranja stanovati' 
ske gradnje. In da bi lahko f? 
šili v prvem obdobju čim',e7 
prošenj, bi se morali odločiti t? Ci 
di za čim cenejšo gradnjo, rh°r' Ij 
da ne toliko na račun korist1*1 h 
stanovanjske površine, kot *! 
račun dosedanje, marsikdaj ®e 
luksuzne opreme. V tem priflj® 
ru pa bi se že letos ponudi’ 
možnost, da v Ptuju vendar 
zastavijo izgradnjo dveh blok®'1' _ 

A kot rečeno, ali bodo gr®^' h 
binci tudi zastavili svoje lop*1* h 
na teh dveh gradbiščih, je se^ it 
da odvisno od odločitev v v< 
lovnih kolektivih. : k

In da je problem aktualni J 
celo močno aktualen tudi 1‘. ® 
druge komune, tole: letos je ’ & 
Sloveniji za 1000 stanovanj ms*1 1* 
v gradnji ali komaj 2? % v ti1' 
nulem letu začetih gradenj.

BOJAN SAMARIN

Iz urednikovi* pošle:

• PTUJ:

Iz Ptuja nam sporočajo, da je občinski sindikalni svet 
na zadnjem razširjenem plenumu razpravljal tudi o raz
širjenosti sindikalnega tiska med člani sindikata in pro
izvajalci. Plenum je tudi ugotovil, da je močno upadlo 
število naročnikov na Delavsko enotnost, in sicer od 1250 
v letu 1964 na 566 letos. K temu pa zaključek občinskega 
Sindikalnega sveta: to pa je veren odraz neaktivnosti 
izvršnih odborov sindikalnih podružnic, da bi razširjali 
sindikalni tisk in s tem tudi stališča sindikatov, da bi 
bolj informirali članstvo o delu in prizadevanjih sin
dikatov.

Spričo tega je tudi plenum občinskega sindikalnega 
gg sveta v Ptuju sprejel nekatere sklepe:

• do julija naj skličejo seje vsi sindikalni odbori in 
jj. izvršni odbori sindikalnih podružnic, na katerih naj člani 
g razpravljajo o vsebini Delavske enotnosti, proučijo vzroke 
K za tako skromno razširjenost sindikalnega tiska med član- 
1 stvom in sprejmejo tudi ustrezne sklepe; na teh sejah naj 
g sindikalne podružnice tudi izvolijo poverjenike za De
ll lavsko enotnost.

• sindikalnim odborom in izvršnim odborom plenum 
jg priporoča, da naročijo za vse člane sindikalnih odborov.
E izvršnih odborov in nadzornih odborov Delavsko enotnost | 
H za ves čas mandatne dobe. Naročnino naj bi sindikalne ’ 
M podružnice poravnale iz svojih sredstev.
H ® delovnim organizacijam pa občinski sindikalni 
jg svet priporoča, da / za člane delavskih svetov, upravnih 
p odborov in svetov delovnih enot prav tako naročijo De- j 
1 lavsko enotnost, da bi jo v mandatnem Obdobju prejemali 
jj brezplačno in na dom.

Razen teh in še nekaterih drugih sklepov, ki naj bi 
g' v prihodnje pripomogli k večji razširjenosti sindikalnega jj 
jj tiska, pa je plenum Občihskega sindikalnega sveta v 3 
jj Ptuju sklenil ustanoviti tudi poverjeništvo Delavske enot- j 
| nosti pri občinskem sindikalnem svetu. Njegova naloga j 
g bo v tem, da bo skliceval razgovore in posvetovanja s 
1 poverjeniki Delavske enotnosti v sindikalnih podružnicah, 
gj organiziral razgovore z bralci, pridobival in usposabljal 
jj dopisnike za Delavsko enotnost. Za Vodjo poverjeništva j 
jj pri ObSS Ptuj je plenum imenoval Franca Goloba, novi- j 
jj narja Radia Ptuj, in člana Komisije za kulturo in tisk § 
jg pri ObSS, nadalje urednika tovarniških listov TGA Ki- { 
| dričeVo in Kmetijskega kombinata, urednika medobčin- 
g skega lista Bratstvo in prijateljstvo ter stalne dopisnike 
E Delavske enotnosti.

illlllllllltlllHIIIllllllllllllllllllllllllllIlSlIll*

PO OBISKU PREDSTAVNIKOV KOROŠKIH SINDIKATOV IN KOROŠKE DEŽELNE DELAVSKE ZBORNICE V 
SLOVENIJI

1

Poročali smo že, da so se v Sloveniji mudili zastop
niki deželnega vodstva sindikatov dGB za Koroško in 
Koroške deželne delavske zbornice. Med obiskom, ki je 
pomenil samo nadaljevanje in poglabljanje pred 15 leti 
začetega sodelovanja, so se predstavniki koroških sin
dikatov, republiškega sveta ZSJ za Slovenijo in Koroške 
deželne zbornice v prijateljskem in iskrenem vzdušju 
pogovorili o skupnih problemih in izmenjali izkušnje iz 
dela sndikatov obed sosednjih dežel.
V razgovoru s tovarišem 

Brankom Babičem, predsedni
kom komisije za mednarodne 
stike pri RS ZSJ pa smo izvedeli 
tudi več zanimivosti s tega sre
čanja.

»Ali ,jc mogoče tokratnemu 
srečanju pripisati kaj več kot 
zgolj protokolaren pomen?«

»Včasih je bilo res tako, da 
smo si med seboj izmenjavali 
delegacije in bolj ali manj for
malno izmenjavali izkušnje; 
skratka, da ta srečanja niso ob
rodila kdove kaj praktičnih sa
dov. Z razvojem dobrih sosed
skih odnosov med našo državo 
in Avstrijo, na drugi strani pa z 
vedno več zadevami, ki jih je

bilo potrebno skupno reševati, 
da bi jih tudi razrešili v oboje
stransko zadovoljstvo, pa je tu
di sodelovanje sindikatov sosed
njih dežel dobilo konkretno 
vsebino. Eden najvažnejših 
vzrokov, da na tak način sode
lujemo z avstrijskimi sindikati, 
je zaposlovanje naših delavcev 
v Avstriji. Mi jim priporočamo, 
da se za čas svojega bivanja v 
tej državi vkjlučijo v tamkajšnje 
sindikate in jim hkrati povemo, 
da se ob potrebi ali stiski lahko 
nanje tudi obrnejo.

Ob tem pa smo priča še . dru
gim procesom, ki nas samo raz
veseljujejo. Ugotavljamo, da se 
spreminja odnos deželnega vod
stva sindikatov OGB za Koro

ško do manjšinskih vprašanj; da 
tej problematiki raje prisluhne
jo, da poskušajo tudi praktično 
pomagati pri urejevanju Vpra
šanj, ki so življenjskega pomena 
za Koroške Slovence. Tako se 
tudi koroški sindikati zavzemajo 
za še tesnejše kulturno sodelo
vanje med obema deželama. Za 
letošnjo jesen je na primer spet 
predvidena izmenjava več kul
turnih skupin in organizacija 
raznih skupnih akademij ter pri
reditev posebej za astrijske in 
naše delavce v tej državi.«

»Katere pa so bile tiste zade
ve, ki so najbolj zanimale goste 
iz avstrijske Koroške?«

' »Najprej so prosili za avten
tično informacijo o tem, kaj sku
šamo in hočemo doseči z gospo
darsko reformo. Ko smo jim ta 
sklop problemov ilustrirali s 
konkretnimi primeri iz delovnih 
organizacij, so izrazili priznanje 
vitalnosti in samozavesti našega 
delavskega razreda ter zavestni 
odločitvi, da tudi uresničimo ti
sto, kar želimo doseči z reformo. 
Menili so tudi, da k tem zade
vam pristopamo bolj demokra

tično, kakor pa podobne 
me rešujejo v svoji državi- 
čem reči to. da njihovi po8L 
na naša prizadevanja ne vs®^, 
jejo zgolj strpnosti in razum® .5 
nja, ampak tudi dobršno P1^/ 
samokritičnosti in resnično z® „ 
manje za našo stvarnost. T®|1 
je bil pomenek o teh zad® 
nedvomno koristen tudi za 
strijske sindikalne delavce- || 

Koroški gostje pa so obiSjUt 
tudi Litostroj in Agrokomb*1^ 
Ljubljana. V Litostroju so s® , 
podrobnosti zanimali za P0^ 
mezne probleme s prodročj® m

....................... ....... " """""" %<
moupravljanja. Predvsem Pa > 
je zanimala avtonomnost sa* ^ 
upravnih organov v odnos*-1 .. 
politiko občinske skupščine, ^ 
tem vloga direktorja v sis!jjt; 
samoupravljanja ter način d® V 
ve ekonomskega učinka- .j/ 
Agrokombinatu pa so se 
mali za organizacijo proizvo® ^ 
ga procesa in še posebej za 
blematiko proizvodnih str0-^- 
... ux,..vs, .eh stroškov do lZ A' 
ne cene. Bili so namreč Pfehf3 
čani. da država \ subvencK g(i' 
izvoz«, je zaključil tovariš v Jj 
ko Babič.
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7 dni v sindihatih

Z OBČINSKIH 
SINDIKALNIH 

SVETOV

• TRBOVLJE:

Da bi poživili prizadevanja 
'oddih in rekreacijo zaposle. 
,v delovnih organizacijah, 
!* Latinski sindikalni svet v 
J^Vljah organiziral tudi v 

tQšnjem letu športne igre Za 
‘^dihalne podružnice v ko- 

. Unh Zdaj, ko so igre kon- 
taae> so znani tudi rezultati: 
J^elovalo je 17 sindikalnih 
P^ružnic s 95 ekipami in z več

ali v šestih disciplinah, in si- 
j.1 v nogometu, odbojki, keg- 
|Janju, namiznem tenisu, šahu 

streljanju. In v občinskem 
*9dikalneto svetu so po oce- 
‘(•h tega zadnjega občinskega 
^Alkalnega prvenstva ugoto- 
n \ da zanimanje za sindikal- 
he športne igre iz leta v leto 
^stašča, da bi se jih prav za- 

tega kazalo tudi v pri
orje posluževati kot ene iz* 
»Bilu kalnih oblik oddiha in 
jj kreacije proizvajalcev. Do- 
jj®* za to je namreč dejstvo, 
|A so nekatere manjše sindi- 
m lne podružnice, kot na pri- 

er ELIT in cementarna, pri- 
k’^6 na športne igre celo po 
“ ekip.

[(Jn, še nekaj o rezultatih le- 
'shjega sindikalnega prven- 

jt a v Trbovljah: prvo mesto 
>. s tem prehodni pokal Ob- 
^askega sindikalnega sveta 
f bovl j e je osvojila sindikalna 

j6 družinica Strojnih toivarn, ki 
[ v* svojimi ekipami zbrala 16 

Drugo mesto je zasedla 
Iti ^alna podružnica Cemen- 
jerne, ki je zbrala 12 točk. tret- 
c Presto sindikalna podružni- 
j RTH z 11 zbranimi točkami,

500 delavci, ki so tekmo-

^ pa sindikalna podružni

ci.
J5LIT z 9 osvojenimi toč- 

n n

OBISK PRI INŽ. FRANCU TRATNIKU, PREDSEDNIKU OBČINSKEGA SINDIKAL
NEGA SVETA MOZIRJE:

Pogovor na hodniku
Inženir Franc Tratnik je na občinskem sindikalnem 

svetu Mozirje volonter. Šele z letošnjim letom je prevzel 
zadolžitev predsednika. Kljub vsemu uspešno opravlja 
zaupano mu nalogo.

Vsaj tako pravijo tisti, ki ga poznajo.

»Za letošnje leto je pripravil 
Občinski sindikalni svet Mozir
je obširen program. Kako ga 
uresničujete?«

»Program dela, ki ga je 
sprejel plenum občinskega sin
dikalnega sveta, pomeni le ne
kakšno vodilo za naše dele. Si
li nas v kontinuirano spremlja
nje problemov In nam pomaga 
pri reševanju konkretnih nalog. 
Sindikalnim podružnicam pa 
pomeni orientacijo pri vsebin
skem programiranju dela. Mi
slim, da v praksi ne zaostaja
mo veliko za svojimi načrti. .«

»Na katera področja sega 
vaše delo?«

»Naš program zajema na
slednja področja: gospodarstvo, 
družbene službe in samouprav
ljanje, družbeni standard in re
kreacijo ter organizacijsko po
litično rast organizacije. V tem 
času pa je v ospredju naših pri
zadevanj dopolnjevanje in 
usklajevanje samoupravnih ak
tov delovnih organizacij. Pre
pričan pa sem, da je uspešnost 
nadaljnjega razvoja samouprav
ljanja v veliki meri odvisna od 
tega, kakšen bo odnos delovnih 
organizacij do informiranja ne
posrednih proizvajalcev. Bistve
no bo namreč treba Izboljšati 
informiranje prav na relaciji 
člani kolektiva — samoupravni 
organi in strokovne službe — 
samoupravni organi. Le stalno

in kvalitetno informiranje nam 
je lahko porok za bolj uspešno 
samoupravljanje. Seveda mora
mo vzporedno z reševanjem 
vprašanja informiranosti Zago
toviti tudi to, da bo naša orga

nizacija nenehni mobilizator 
vseh. teženj po izobraževanju 
članov samoupravnih organov.«

»Ste v okviru občinskega 
sindikalnega sveta storili kaj 
konkretnega na področju izobra
ževanja?«

»Prav te dni bomo pričeli s 
tridnevnim seminarjem za vo
dilni kader sindikalnih organi
zacij. Na programu so problemi

gospodarske reforme, nagraje
vanje po delu, medsebojni od
nosi in vloga družbenih organi
zacij v delovnem kolektivu in 
še posebej delo sindikata. Pre
davanja bomo organizirali s po
močjo delavske univerze iz Ce
lja. Interes za seminar je pre
cejšen.«

»Kakšno stališče zavzemate 
v sindikatih do rekreacije zapo
slenih v vaši občini?«

»Spričo vse bolj zahtevnih 
tehnoloških procesov proizvod
nji in čedalje večje intenzivno
sti dela na delovnem mestu, tu
di za sindikate narašča po
membnost organizacije oddiha 
proizvajalcev. Rekreacija mora 
najti svoje mesto V delovnih or
ganizacijah, saj so kolektivi za
interesirani, da so njihovi pro
izvajalci spočiti in pripravljeni 
za delovne napore. Zato bomo 
tudi v sindikatih s pomočjo ob
činske zveze za telesno kulturo 
organizirali srečanja med pred
stavniki posameznih sindikalnih 
podružnic, poldnevne in nedelj
ske izlete, kulturne večere.«

»S čim ste najbolj nezado
voljni pri vašem delu?«

»Zavedajn se, da bi lahko na
pravili precej več, če ne bi imel 
toliko dela v podjetju, kjer sem 
zaposlen. Tako se pravzaprav 
ukvarjam s sindikalnim delom 
le ob svojem prostem času. Mo
ti me tudi dejstvo, da občinski 
sindikalni svet Mozirje še da
nes nima svojega prostora. Taj
nik gostuje pri administratorki 
socialistične zveze, tako da se 
morava po navadi pogovoriti 
kar na hodniku« A. U.

Zapisek z zbora delovne skupnosti ljubljanske »metalke«

PRAVOČASNO OPOZORILO
Za 900-čIanski kolektiv ljubljanske Metalke je po

stala že navada, da se občasno — najmanj pa enkrat ali 
dvakrat v letu — sestanejo vsi zaposleni na zboru de
lovne skupnosti in da ti sestanki služijo temeljni analizi 
gospodarjenja ter delovnim dogovorom za naslednje ob
dobje. Tako je bilo tudi minuli teden, ko je bila Fe
stivalna dvorana v Ljubljani komaj dovolj prostorna, 
da je sprejela člane Metalke, ki so se tokrat pogovorili 
0 gospodarjenju v minulem letu ter prvih mesecih le
tošnjega leta.

m yel.ia poudariti, da imajo v 
kotalki dobro organizirane stro
ji Yne službe, ki tekoče sprem- 

problematiko in zato lahko 
^ c°.i tudi opozorijo na morebit
ni Bevarnosti, ki bi lahko ogro- 
0 ® Poslovne uspehe te delovne 

Sanizacije, ki za letos planira 
a kot 100 milijard S dinarjev 

X>a yeta. Tako so člani kolekti
va ^ ko izvedeli, da vedno huj- 
trž konkurenca ter na splošno 
Po*?6 razmere v času po reformi 
fy[-;akšujejo njihove uspehe. 

a drugim se zmanjšuje razli

ka v ceni, naraščajo poslovni 
stroški, delitev dohodka pa se je 
tudi poslabšala v škodo skladov. 
Ob sedanji delitvi (51 % za oseb
ne dohodke, ostanek za sklade, 
lani je bilo nasprotno razmerje) 
razmere še zdaleč niso pereče, 
saj končno uresničujejo in pre
segajo predvidena planska pred
videvanja. Vendar pa gre zato, 
kakor je v uvodni besedi pouda
ril direktor podjetja Stane Bre
gant, da sedanji čas ni primeren 
za igračkanje, da mora kolektiv 
Metalke napeti vse sile in pre

prečiti, da bi se razmere še po
slabšale. V zvezi s tem je direk
tor podjetja nanizal vrsto po
datkov o notranjih rezervah ko
lektiva, ki jih bo mogoče izko
ristiti le tedaj, če se bodo neka
teri njegovi člani, še posebej ti
sti na vodilnih delovnih mestih, 
otresli lagodnosti in dela »z le-, 
vo roko«, skratka spoznali, da je 
čas konjunkture minil in da je 
treba misliti, kako ob težjih po
gojih gospodarjenja vendarle 
obdržati vsaj dosedanji obseg 
poslovanja, predvsem pa ustva
riti zadostna lastna obratna 
sredstva.

Značilno pa je, da na zad
njem zboru delovne skupnosti 
nihče od prizadetih, vodilnih 
uslužbencev ni prosil za besedo. 
Kritiko so torej sprejeli molče, 
kakor že velikokrat doslej in po 
vsaki teh »pridig« je ostalo bolj 
ali manj po starem — tako so 
nam namreč v nevezanem raz
govoru kasneje povedali nekate
ri člani kolektiva.

Kakor torej lahko pozdravi
mo prepričanje samoupravnih 
organov, da je treba požar pre
prečiti vnaprej, je vendarle vpra
šanje, kaj storiti, da bi se spre
menilo razpoloženje nekaterih 
vodilnih delavcev in z njimi vred 
tudi dela kolektiva, da bi se 
skratka bolj zavedali svojih sa- 
moupravljalskih pravic in dolž
nosti. Dober gospodar namreč 
vedno misli vnaprej, pri Metalki 
pa so nekateri očitno prepričani, 
da sedanje razmere tega sploh 
ne zahtevajo. Kako bodo raz
vozlali ta gordijski vozel, je se
veda zadeva kolektiva samega, 
ki pa bi se vendar moral zami
sliti ob tem, da nekateri vodilni 
posamezniki ne podpirajo priza
devanj samoupravnih organov 
in generalnega direktorja pod
jetja, ki so trdno prepričani, da 
v Metaiski so sile in sredstva, s 
katerimi je mogoče prebroditi 
tudi vse večje težave, kakor pa 
so sedanje. ' -mG

Več pozornosti
družbenemu
standardu

Ko je minuli teden CO sindikata delavcev industrije in 
rudarstva Jugoslavije obravnaval na plenarnem zasedanju 
osnutek plana družbenega razvoja Jugoslavije do leta 1970, 
je med številnimi pripombami k temu osnutku posebno po
zornost posvetil tudi nadaljnji rasti družbenega standarda. 
Izhodišče za to razpravo pa je služil podatek iz osnutka pla
na, da bodo do leta 1970 razpolagale delovne organizacije 
že s 70 % sredstev, namenjenih za razširjeno reprodukcijo.

Člani plenuma pa so opozorili, da proizvajalci že zdaj 
zastavljajo vprašanje, kdo lahko zagotovi, da se bo ohranil 
predvideni obseg investicij, ko pa so že zdaj. niti dobro leto 
po reformi, očitne težnje po nadaljnjem ekstenzivnem in
vestiranju. Po drugi strani pa so spet čedalje bolj očitne 
težnje občili, socialnega zavarovanja itd. po povečanem obre
menjevanju skladov delovnih organizacij. Prav tako bo re
valorizacija osnovnih sredstev bistveno zmanjšala sklade 
delovnih kolektivov.

Vse to in še nekatere druge predvidene spremembe pa 
pretijo bistveno zavreti porast družbenega standarda, saj 
bodo sredstva delovnih organizacij za investicije v to pod
ročje precej okrnjena. Zato so člani plenuma menili, da bi 
bilo potrebno ponovno pretresti investicijske programe ter 
temeljito preanalizirati njihovo ekonomsko in družbeno 
upravičenost.

Za potrebne - 
zaprta vrata

Po podatkih, s katerimi razpolagajo sindikati v Hrvatski, 
je bilo 1. marca v tej republiki za 2 l7o manj zaposlenih kot 
pred letom dni, Po perspektivnem planu pa naj bi se v le
tošnjem letu povečalo število zaposlenih za 2,5 %. To zmanj
ševanje števila zaposlenih pa je imelo za posledico, da se je 
povečalo število tistih, ki zaposlitev iščejo, ne več kot 70.000 
ali kar za 10%.

Presenetljiva pa je struktura delavcev, ki iščejo zaposli
tev. Tako je bilo v aprilu med njimi več kot 16 % kvalifi
ciranih in visoko kvalificiranih delavcev ter 6,5 % kadrov z 
visoko, višjo in srednja strokovno izobrazbo. Ob tem pa hr
vatski sindikati ugotavljajo povsem nasprotne težnje pri za
poslovanju: med 12.779 delavci, ki so se v aprilu zaposlili 
preko službe za zaposlovanje, je bilo 9041 nekvalificiranih 
delavcev, kar pa pomeni, da je-odstotek nezaposlenih, ki se 
zaposlujejo, precej večji od odstotka kvalificiranih in visoko 
kvalificiranih ter strokovnih kadrov.

Investicije 
za družbeni 
standard

S r. b i j a

Delavska sveta rudnika in topilnice bakra v Boru sta 
pred nedavnim razporejala sredstva, ki so jih ustvarili na 
skladu skupne porabe. Pretežni del — več kot 10 milijonov 
novih dinarjev — so na predlog sindikatov namenili nadalj
nji stanovanjski gradnji. Za gradnjo protituberkuloznega 
centra v okviru občine pa so namenili 2,14 milijona novih 
dinarjev,' za ureditev ulic so prispevali 800.000, za dogradi
tev hladilnice 2,14 milijona in za izgradnjo vodovoda 1,5 mi
lijona novih dinarjev. Za pomoč osnovnim šolam v komuni 
so namenili 60.000, 250.000 novih dinarjev pa za izgradnja 
otroškega vrtca v Boru. S tako razporeditvijo sredstev iz 
sklada skupne porabe naj bi namreč zagotoinli predvsem 
porast družbenega standarda zaposlenih v rudniku in tudi 
za vse občane borske komune.

n o n a i n „ , .
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Nerazpoloženje 
v sindikatih

Člani sindikata v zeniški Železarni so že dlje nezado
voljni s svojo zdravstveno službo. Vzrok za to je zdravstve
na ambulanta, ki se nikakor ne more »postaviti na noge«, 
čeprav je v njej zaposlenih 120 članov.

Dejstvo je, da so skozi ordinacije te zdravstvene ambu
lante predefilirale desetine in desetine zdravnikov, med nji
mi tudi veliko število tistih, ki jim jc kolektiv s svojimi 
štipendijami omogočil študij. Zahteve mladih zdravnikov, 
da dobe stanovanja in da odidejo na specializacijo, so bile 
praviloma vselej ugodene. Toda ko so zdravniki stanovanja 
dobili in ko so opravili specializacijo, so po vrsti, drug za 
drugim odhajali drugam.

Zavoljo takih razmer je resno ogrožena zdravstvena'za
ščita 13.000-članskega kolektiva zeniške Železarne, zaradi če
sar tudi nerazpoloženje med članstvom sindikata. Toda sin
dikati v Železarni so nezadovoljni tudi s svojimi samouprav
nimi organi, ki tega problema doslej sploh še niso postavili 
na dnevni red svojih sej.
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* 68 VPRAŠANJE:
L0UnJ)s'ila sem se v delovni organizaciji na delovnem mestu 
delo Slte Pomočnice. Pogoj za redno zaposlitev je bilo poskusno 
ha i U*a tem delovnem mestu, ni pa bilo določeno, koliko časa 
kr0j <! Poskusno delo traja. Po 35 dneli dela na delovnem mestu 
Ve,,^skc Pomočnice, sem bila premeščena na delo v skladišče, 
V se sama s to premestitvijo nisem strinjala, ker za to delo 
deia a<*išeu nimam primerne strokovne izobrazbe. Po petih dneh 

tem delovnem mestu mi je delovna organizacija vročila 
blest Iriotf‘ka dela, po kateri ne zadovoljujem zahtev delovnega 
deia‘jJv skladišču in zato nisem uspešno prestala poskusnega 
•he g ostopek delovne organizacije smatram za nepravilen, zato 
del0v,Ulma> ali sem po poteku 30 dni poskusnega dela v rednem 
°rga„.ern razmerju pri delovni organizaciji in aii lahko delovna 
'°8e ocenjuje moje delo, ki ne sodi v redne delovne na-

a delovnem mestu, kjer sem opravljala poskusno delo.
B. J. — LJUBLJANA

^ čleakusno delo urejuje temeljni zakon o delovnih razmerjih 
jMjih 20- Po tem določilu temeljnega zakona o delovnih raz- 
3elavc Podstavlja poskusno, delo poseben delovni pogoj za delo 

na določenem delovnem mestu. Toda za razliko od 
[tt rok n a zakona o delovnih razmerjih, ki je določal, da poskus
na cj0l,e more biti daljši od 30 dni, novi zakon izrecno ne do- 
PUščeno * h6 pos,tusnega roka, temveč je delovni organizaciji pre
cepi nV ' S sv°itmi akti oziroma do sprejema teh aktov s 
P°sku<5r.l,ivi^ieSa organa upravljanja določa dolžino najdaljšega 

Del 6§a roka-
jedilo i^ec v Poskusnem delu lahko opravlja le tista dela, M se 
^6tovne v rednih delovnih pogojih opravljajo na posameznem 
-a rio, jnestu in sicer v takšnem obsegu, kolikor je potrebno,

Maksimalno dol-
, -, ua — ,,c.uu uau.,.a organizacija določiti

jkusnega "? Vsako delovno mesto določi kot maksimalni rok po- 
^ve dellv" le tisto potrebno delo, da se lahko objektivno ugo* 

ceve delovne sposobnosti za delo, ki ga bo opravljal

poxkC P°kaže svoje delovne sposobnosti, 
d-i „Usne8a roka mora zato delovna on

na tem delovnem mestu. Delovna organizacija pa lahko delav
čevo delovno sposobnost ugotovi že v zelo kratkem času, včasih 
tudi s samo avdicijo ali z izvršitvijo posameznih delovnih nalog, 
zato je poskusno delo, ki bi trajalo daljši čas, npr. nekaj mese
cev, v nasprotju s temeljnim zakonom o delovnih razmerjih, ker 
je namen poskusnega roka ugotoviti le delavčevo delovno spo
sobnost, ne pa tudi njegove druge sposobnosti.

Poskusno delo, način in oblika ugotavljanja delavčevih de
lovnih sposobnosti določa delovna skupnost delovne organizacije 
tako, da upošteva posebnosti dela v posameznih dejavnostih, de
lovna skupnost pa mora določiti tudi organe, ki so dolžni sprem
ljati in oceniti za poskusno delo določenih nalog. Poskusno delo 
delavca mora zato delovna skupnost spremljati po posebni stro
kovni komisiji, ki oceni 'delo takega delavca. V kolikor je pisme
na cena dela, katerega je delavec, ki je na poizkušnji, opravil, 
negativna, preneha delavcu delo V delovni organizaciji z dnem 
vročitve te ocene. Prenehanje dela delavcu, ki poizkusno dela, je 
tako vezano na pismeno oceno te komisije, ki ugotovi, ali je de
lavec zadovoljil zahteve delovnega mesta, kjer je poizkusno 
delal, ali ne. V kolikor je delavec delal preko roka. ki je določen 
po splošnih aktih delovne organizacije kot najdaljši rok, je treba 
razumeti, da je delavec uspešno prestal poizkusno delo, zato vro
čitev pismene negativne ocene njegovega dela po poteku poiz
kusnega roka ne bi mogla imeti pravnih posledic, določenih po 
temeljnem zakonu o delovnih razmerjih za poskusno delo.

V kolikor je v splošnih aktih vaše delovne organizacije do
ločen kot najdaljši poskusni rok za delovno mesto, kjer ste delali 
poizkusno, manj kot 35 dni, je vročitev sklepa o prenehanju dela 
nezakonita že samo iz tega 'razloga, ker vam lahko delovna or
ganizacija pismeno oceno o uspešnosti izpolnjevanja delovnih 
nalog vroči le v teku poskusnega roka.

Zoper sklep o prenehanju dela morate v roku 15 dni vložiti 
ugovor na organ upravljanja delovne organizacije, označen v 
pravnem poduku v tem sklepu, v kolikor pa ta ni naznačen, lah
ko vložite ugovor na delovno organizacijo, katera naj vaš ugo
vor sama predloži organu upravljanja, ki je pristojen odločati o 
ugovoru zoper oceno poskusnega dela. Ker po členu 20 odst. 5 te

meljnega zakona o delovnih razmerjih poskusno delo preneha z 
dnevom vročitve pismene ocene o poskusnem delu, vam delo v 
delovni organizaciji; preneha z dnem vročitve ocene, ne glede na 
vloženi ugovor zoper pismeno oceno poskusnega dela, ker pred
stavlja to določilo temeljnega zakona o delovnih razmerjih iz
jemo od čl. 118 odst. 5 tega zakona, ki določa, da ugovor zadrži 
izvršitev odločbe.

V primeru negativne odločbe o vašem ugovoru zoper prene
hanje dela zaradi vročitve neugodne ocene o uspehu vašega po
skusnega dela, lahko sprožite v 30 dneh po vročitvi odločbe de
lovne organizacije tožbo o vašem ugovoru pred pristojnim so
diščem.

Poizkusno delo lahko obsega le redne delovne naloge, ki se 
v rednih delovnih pogojih opravljajo na posameznem delovnem 
mestu, zato je nezakonito prenehanje dela z vročitvijo pismene 
ocene o uspehu delavčevega poskusnega dela že. če delovna or- 

• ganizacija ugotavlja uspeh izvršenih delovnih nalog, ki prese
gajo redne'delovne naloge na tem delovnem mestu ali ki oprav
ljane delovne naloge ocenijo v /težjih delovnih pogojih kot se nor
malno pravljajo na tem delovnem mestu. Povsem razumljivo ie, 
da strokovna komisija, ki ugotavlja uspešnost poskusnega dela, 
zato ne more ocenjevati vašega dela na delovnem mestu, kjer 
niste opravljali poizkusnega dela. A. POLJANŠEK



Iz mtše družbe

PRED SEJO 
PREDSEDSTVA 
REPUBLIŠKEGA SVETA 
ZSS

V času reforme gradimo v 
Sloveniji znatno manj stano
vanj, kot smo jih predvideli v 
družbenem načrtu. Zato se je 
predsedstvo Republiškega sve 
ta ZSS odločilo, da bo o vzro
kih za zastoj stanovanjske 
gradnje razpravljalo na poseb
ni seji, ki bo v Ljubljani 
29. junija ter bo analizirala po
manjkljivosti stanovanjske re
forme in stanovanjskega go
spodarstva.

Gradnja
stanovanj
Podatki o razvoju stano

vanjske gradnje in njenem za
stoju v zadnjem letu so v res
nici zaskrbljujoči. V obdobju 
od leta 1957 do 1965 smo zgra
dili v Sloveniji povprečno let
no 7371 stanovanj, lani pa 
5213 ali 1428 manj kot v prejš
njem letu. V letošnjih prvih 
treh mesecih smo dogradili si
cer 966 stanovanj, to je 17 % 
več kot v istem obdobju lan
skega leta, toda v gradnji je 
10 °/o manj stanovanj, kot jih 
je bilo lani. Razen tega smo 
letos do aprila začeli graditi 
v družbenem sektorju le 463 
novih stanovanj, lani v istem 
času pa 1681, kar pomeni, da 
se je število začetih gradenj 
stanovanj zmanjšalo od lani 
skoraj za 72 °/o.

S temi številkami je zastoj 
stanovanjske gradnje več kol 
dokazan. Takšnemu zastoju pa 
botruje najbrž v na j več j > 
meri porast cen za stanova
nja. Se v letu 1960 je bila po
vprečna cena za kvadratni 
meter stanovanja brez pri
spevka za urejanje zemljišč 
približno 67.000 dinarjev, leta 
1963 89.000, v času reforme pa 
je narasla že na 124.000 dinar 
jev.

Zakaj je stanovanjska grad
nja tako močno zaostala za 
potrebami po stanovanjih? 
Kje so vzroki za njen zastoj ? 
Po mnenju Lojzeta Capudra, 
predsednika RO sindikata 
gradbenih, delavcev,, ki je pri 
pravil gradivo za sejo pred
sedstva o tej problematiki, je 
treba osnovni vzrok za stagna
cijo stanovanjske izgradnje 
iskati "v slabostih kreditnega 
sistema a ji. bolje rečeno, v ne
sposobnosti in premajhni pri
pravljenosti gospodarskih or
ganizacij in drugih, da bi de
centralizirana sredstva za 
gradnjo stanovanj skoncen
trirali pri. bankah. Navadno 
dolžimo krivde za slabosti 
kreditnega sistema le banke 
kar pa ne drži. Banice so res 
eden najpomembnejših dejav
nikov v sistemu financiranja 
stanovanjske gradnje, vendar 
ne edini. Upoštevati bi morali 
da je finančna sposobnosi 
bank za financiranje stano
vanjske gradnje omejena . s 
tem, ker morajo plačevati dol
gove oziroma obveznosti uki 
njenih stanovanjskih skladov

Vendar s tem ni rečeno, dr 
so banke storile vse. kar bi 
lahko in kar bi morale storiti 
kot investitorji stanovanjske 
gradnje. S tem, če so razpisa
le ostre pogoje kreditiranja, 
še zdaleč niso izkoristile vseh 
možnosti za pospeševanje ra
sti - stanovanjskega gospodar
stva. Večini bank bi lahko oči
tali premajhno poslovno spo
sobnost in prizadevnost, da bi 
z različnimi spodbudnimi ob
likami kreditiranja pridobile 
več sredstev od posameznikov 
in delovnih organizacij za 
gradnjo stanovanj ter organi
zirale razne oblike varčeva
nja.

V. B.
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MAKETA KOMPLEKSA PETINŠTIRIDESETIH STANOVANJSKIH ENOT, KI JIH BODO V DVEH FAZAH 
ZGRADILI DELAVCI KRANJSKE »SAVE« NA OREHKU, KI JE V NEPOSREDNI BLIŽINI TOVARNE
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PREDPISI SO ENO, 
PRAKSA PA DRUGO

. Naša članica Reza SAJKO, 
s priznano dvojno dobo za ak
tivno in organizirano delo v ča
su NOV od 1. junija 1941 do 15. 
maja 1945, zaposlena že 28 let 
pri trgovskem podjetju Zarja — 
Maribor, se je obrnila na naše 
združenje v zvezi z nezakonitim 
in nehumanim ravnanjem s 
strani direktorja podjetja Aloj
za ANTONČIČA. 23. novembra 
1965 je tov. Reza Sajko spreje
la odpoved na delovno razmer
je, na kar je v zakonitem roku 
vložila ugovor in opozorila or
gane samoupravljanja na čl. 104 
TZDR.

Drugostopenjski organ — to 
je DS podjetja — je vztrajal 
pri odločitvi UO kot prvosto
penjskega organa. Takšna odlo
čitev je bila sprejeta zato, ker 
je direktor podjetja (kar je raz
vidno iz zapisnika DS z dne 10. 
januarja 1966) dal napačna po
jasnila ter s tem spravil člane 
DS v zmoto glede čl. 104 TZDR, 
češ da ta člen ne ščiti tov. Saj
kove.

Po tem vprašanju je bila v 
podjetju pri tov. direktorju naša 
delegacija in je skušala vplivati 
na spremembo, odločitve prvo
stopne odločbe. Vsa prizadeva
nja so bila zaman zaradi indi
ferentnosti direktorja, kar po
trjuje tudi to, da naše pismeno 
priporočilo ni bilo prečitano na 
seji DS. h

Izvršni odbor sindikalne po
družnice podjetja Zarja je po 
svojem predsedniku vplival in 
priporočal DS naj razveljavi od
ločbo UO, vendar tudi ta predlog 
in priporočilo nista bila spre
jeta oziroma upoštevana. Po 
sprejeti končni odločbi DS smo 
svetovali tov. Sajkovi, naj uve
ljavi svoje pravice iz čl. 120 
TZDR pri sodišču. Občinsko so
dišče Maribor je razsodilo, da 
je odločba o odpovedi nezako
nita in da tožnici delo pri pod
jetju Zarja ne preneha. Trgov
sko podjetje Zarja je vložilo 
pritožbo na okrožno sodišče, 
vendar je tudi okrožno sodišče 
potrdilo sodbo prvostopenjskega 
sodišča, kar pomeni, da je v ce
loti ugodilo tov. Sajkovi. Pod
jetje bi io v skladu s členom 
121 TZDR moralo sprejeti na
zaj na delo. vendar jo je direk- 
ter podjetia odslovil, češ: »Se 
bom pritožil na višjo stopnjo«. 
Na katero? Po vsem tem sodeč

smo prišli do zaključka, da or
gani samoupravljanja v tem 
podjetju ne odločajo kolektivno, 
temveč vpliva na odločitve av
toriteta posameznikov.

Vprašujemo se, ali je direk
tor podjetja tov. Antončič sploh 
seznanil organe samoupravlja
nja z izidom sodbe? Če ne — 
zakaj ne?

Občinsko združenje ZB NOY 
Maribor Tabor se zgraža nad 
takšnim ravnanjem in predlaga 
organom samoupravljanja, ka
kor tudi političnim organizaci
jam podjetja, da v bodoče pre
prečijo samovoljna in nehuma
na ravnanja posameznikov.

Občinski odbor ZB NOV 
Maribor Tabor

OD PRIPRAVLJENOSTI -V DELOVNIH ORGANIZACI
JAH JE NAJVEČ ODVISNO USPEŠNO RAZREŠEVA
NJE STANOVANJSKIH PROBLEMOV_______________ _

V »Savi« gradijo 
stanovanja po programu

Že pred leti so začeli v 
kranjski »Savi« načrtno skrbeti 
za stanovanja svojih delavcev. 
Nimajo sicer še rešenih vseh sta
novanjskih problemov, pa ven
dar program izgradnje daje upa
nje, da bodo v nekaj letih prišli 
do stanovanj vsi, ki jih sedaj bo
disi še nimajo, bodisi potrebuje
jo ali si želijo večjih in bolj 
udobnih.

Vseh oblik stanovanjske iz
gradnje se poslužujejo: od tega, 
da kupujejo že zgrajena stano
vanja v blokih, do tega, da s 
sredstvi iz sklada skupne porabe 
pomagajo s krediti individual
nim graditeljem. Tako načelo 
je obveljavljeno v podjetju: la
stna udeležba pri gradnji in kre
dit podjetja. Od lastne udeležbe 
pri gradnji so izvzeti le tisti, ki 
zaradi socialnih razmer ne mo
rejo prispevati sredstev. Tem 
daje stanovanja podjetje, po pri
oritetni listi, ki jo na osnovi te
meljite presoje sestavi posebna 
komisija, v kateri so tudi za
stopniki sindikata in socialni 
delavec.

Sedaj gradi 60 delavcev iz 
»Save« individualne hišice s 
krediti iz sredstev sklada skup
ne porabe. Pomagali so pred
vsem tistim, ki so bili potrebni 
stanovanj in so spravili gradnjo 
do tre j e faze. Ti so dobili za do
graditev hišic vsak okrog 750.000 
starih dinarjev kredita brez ob
resti za dobo petih let.

Se ene oblike stanovanjske 
izgradnje so se letos lotili v 
»Savi«. Ustanovili so svojo sta
novanjsko zadrugo. Začeli so 
graditi hišice na urbanistično 
urejenem kompleksu na Oreh
ku. Zemljišče bodo komunalno

sami uredili, gradili pa bodo 
dveh fazah. Tisti, ki so izpoln1: 
pogoje za gradnjo v prvi faZ] 
že delajo s »polno paro«. Ra™ 
naj o, da bo vrednost enega st8' 
novanjskega objekta (predvio6 
ni so 4 tipi) okrog 13 milijon0 
starih dinarjev. 30 % te vredn0 
sti mora vsak graditelj prisp0 
vati z materialom, delom ali 
denarju. Ostalo bodo dobili s km 
ditom podjetja za 25 let in 1 , 
obrestno mero. Ko bo komplelt[ 
ličnih hišic z udobnimi stan0 
vanji dograjen bodo imeli ^ 
svojo otroško varstveno ustaD0 
vo.

Pogoji za gradnjo v omeni6?" 
zadrugi so: staž v podjetju, c 
delavec res potrebuje večje st8, 
novanje in če bo ob dogradit': 
sprostil stanovanje podjetja, £ 
ga bodo potlej dali tistim, * 
zaradi socialnih razmer ne 
rejo prispevati za gradnjo. 1 
še ta pogoj, da bo začetno gi'a°: 
njo čimprej dokončal. Pa še 
vsak, ki se je vključil v zadr6 
go. mora prispevati 100 prost0] 
voljnih ur za pripravo gradnh

Letos bodo v Savi P0*? 
sredstev, ki jim ostanejo od 4,/ 
primaknili' za kredite svoj10! 
delavcem iz sklada skupne 
rabe še okrog 30 milijonov s*8 
rih dinarjev. Okrog 20 miliri 
nov za graditelje hišic, okrog * 
milijonov pa za nakup sta8 
vanj v blokih. Če bo za tak 1,8 
kup, pri katerem da interes6*1 
30 % svojih sredstev, 70 % H 
dobi kredita od podjetja, kaj « 
nimanja. Dokler je sklad sk**jj, 
ne porabe namenjen za sta8 
dard, ni nobenega razloga, da 8 
njega ne bi dajali tudi za stafl0 
vanja, pravijo v »Savi«. ,

N- *

ODGOVOR NA ČLANEK »KONJIČEK, KI NI SAMO KONJIČEK«

Pravilno vrednotenje in priznanje
tehničnih izboljšav v Avtomatiki-Pržafl

Predsednik odgovorne komisije za tehnične izbolj
šave v Iskri, tovarni Avtomatike Pržan inž. Franc Ka
stelic, nam je poslal odgovor na članek »Konjiček, ki 
ni samo konjiček«. Odgovor objavljamo v nekoliko 
skrajšani obliki, toda ne krajši, kot je bil članek:

UGANKA
Modna hiša sledi v polet- samo po 336 melrov. Iz Kam

nih oblekah modnim krikom nika so blago poslali tržiškim 
iz Pariza. Op' art vzorci, ele- konfekcionarjem in konfekcio- 
gantni moderni kroji. V cenah narkam, nakar so izgotovljene 
pa ne posnema tujcev. Spre- obleke odpotovale v ljubljan- 
jemljive so za kupce s pov- sko Modno hišo.
prečnimi zaslužki. Osem do 
deset tisoč starih dinarjev sta
ne ženska obleka.

Prav v tem pa je1 uganka^ d neprivlačen serijski 
205 oblek

Dolga procedura, kajne? 
Obleko pa dobite po isti ceni, 
kakor v drugi trgovini staro-

Modna hiša je za 
odkupila 5 op art vzorcev v 
Vzorčnem ateljeju Tekstilne-

izdelek.
Modna hiša ne prodaja z

ga inštituta MTT, posebfej je zgubo, prepričani smo lahko, 
dala stkati tudi blago v Ma- da oni drugi tudi ne. Uganka 
riborski tekstilni tovarni in torej ni uganka, zlasti zato ne, 
tiskati v kamniškem tekstil- ker so trgovske marže vendar 
nem inštitutu. Vsakega vzorca predpisane...?!

V Delavski enotnosti št. 16/17 
z dne 28. 4. 1966 je objavljen 
članek novinarja tov. Milana 
Živkoviča pod naslovom »Konji
ček, ki ni samo konjiček«, v ka
terem se avtor članka med dru
gim dotika tudi kočljivega pro
blema predlogov in priznanj 
tehničnih izboljšav v tovarni 
Avtomatika-Pržan. Obravnava 
oziroma navaja nekaj misli na 
temo predlogov tehničnih izbolj
šav tov. Antona Ježa, ki je v 
naši tovarni zaposlen kot moj
ster površinske zaščite. Iz član
ka tov. Živkoviča izhaja, da je 
tov. Jež avtor vrste tehničnih 
izboljšav, za katere pa v tovar
ni ne dobi nikakršnega prizna
nja.

Skušal bom v nadaljevanju 
svojega članka podati pravo sli
ko na temo predlogov in prizna
nja tehničnih izboljšav v naši 
tovarni.

Kot v vseh tovarnah, imamo 
tudi v tovarni Avtomatika-Pržan 
komisijo za racionalizacije in 
tehnične izboljšave in po vsej 
verjetnosti je v članku tov. živ
koviča pod »inženirji Iskre« 
mišljena ta komisija. Komisija 
z mandatom od aprila 1965. leta 
do aprila 1966, je imela v svojih 
vrstah tako mojstra orodjarne, 
kot tehnika in inženirja iz teh
ničnega sektorja.

Priznanje predlogov oziroma 
ocenjevanje komisije bo najbolj 
vemo razvidno iz predloga ko
misije za tehnične izboljšave 
UO tovarne, v katerem je govo
ra o izboljšavah tovariša Ježa in 
ta predlog delno citiram:

»Jedkanje enot s tiskanim 
vezjem v odpadni kemikaliji: 
predlog je sprejela komisija za 
tehnične izboljšave v reševanje 
dne 12. X. 1965. Do danes kljub 
pismenim opozorilom nismo do
bili zadovoljivih tehničnih po
datkov odpadne kemikalije. Na
zadnje je po njih spraševala ko
misija v svojem dopisu tov. Je
žu dne 18. 3. 1966. Predloga to
rej ne moremo niti oceniti niti 
smatrati kot tehnično izboljšavo 
ne glede na sklicevanje »avtor

ja«, da se po njem pač že dela 
in da mu nagrada pripada.

Tov. Jež predlaga v zvezi z 
jedkanjem tudi neko svojo spre
membo iz avgusta 1964 (o tej je 
govora v članku tov. Živkoviča), 
ki jo je reševala in negativno 
rešila že prejšnja komisija za 
tehnične izboljšave. Pripominja
mo, da gre pri tej spremembi za 
uporabo nekega poznanega po
stopka, ki ga obravnava v knji
gi »Gedruckte Schaltungen« av
tor Seidl. Postopek pomeni v 
trenutnem stanju tehnike celo 
korak nazaj in ga uporabljamo 
ob pomanjkanju investicijskih 
sredstev le kot zasilno rešitev.

Kot skupen prihranek pri 
predlogu »jedkanje enot TV« 
navaja tov. Jež prihranka za 
5,129.000 starih dinarjev in bi 
mu po pravilniku o teh izboljša
vah pripadlo 243.000 starih di
narjev nagrade.

Komisija za tehnične izbolj
šave meni, da tov. Ježu ta na
grada ne pripada iz že navede
nih razlogov. Razen tega predlo
ga pa je komisija reševala še na
slednje: Razmaščevanja s kuha
njem v alkalni razmastilni ko
peli — izključitev trikloretilena 
iz galvanizacije; spremembo za
ščitnega laka na enotah TV; 
kadmiranje bakrene folije na
mesto srebren ja; zamenjavo 
»Dezoxa« z »doma« narejenim 
elektrolitom in izboljšanje zašči
te posrebrenih površin.

Kot navaja tov. Jež bi ob 
upoštevanju vseh omenjenih 
predlogov prihranili tovarni let
no približno 13,600.000 starih di
narjev. Za ta prihranek bi mo
rali avtorja po pravilniku o teh
ničnih izboljšavah nagraditi z 
zneskom 462.000 starih dinarjev, 
torej skupno s prvim predlogom 
z zneskom 705.870 starih dinar
jev.

Komisija za tehnične izbolj
šave meni. da mu ta nagrade ne 
pripada, ker predlogi niso ori
ginalne tehnične izboljšave, am
pak izključno aplikacija že zna
nih tehnoloških postopkov in se 
kot taki po pravilniku Iskre ne 
tretirajo kot tehnične izboljšave.

Komisija za tehnične izbolj
šave predlaga UO tovarne, da se 
tov. Ježa za vse navedene pred
loge nagradi z 10 odstotki na 
vrednost nagrade, ki bi mu pri
padla v primeru, če bi bile to 
originalne tehnične izboljšave.

Torej: 70.587 starih dinarjev 
naj prejme tov. Jež za opravlja
nje dela, ki prerašča okvir moj
stra v oddelku površinska zašči
ta.«

Razen omenjenih predlogov 
je komisija reševala tudi pred
log za izboljšanje spajkanja ko- 
sitrene žice na uporih. Tudi ta 
predlog je komisija ocenila in 
prišla do zaključka, da to ni 
tehnična izboljšava, vendar je 
UO tovarne predlagala, da se 
avtorja predloga nagradi zaradi 
koristnosti predloga za tovarno z 
denarno nagrado 30.000 starih 
dinarjev.

Vse rešitve komisije je UC 
tovarne obravnaval na svoji 2. 
redni seji dne 17. maja 1966 pod 
vodstvom predsednika tov. Ja
neza Miheliča in s tem v zvezi 
sprejel sklep:

»Upravni odbor je tov. Ježa, 
mojstra galvanike, za predlaga
ne Izboljšave pri jedkanju, aezo- 
xu. razmaščevanju, lakiranju in 
zaščiti posrebrenih površin na
gradil z enkratnim zneskom v 
višini 100.587 starih dinarjev, 
toda s pogojem, da tehnična 
služba — priprava dela, pred iz
plačilom te nagrade pismeno ob
vesti upravni odbor, da so vse 
navedene izboljšave točno vne
sene v tehnološke postopke-do- 
kumentacijo, sicer se mu ome
njena nagrada ne prizna.«

Približno po opisanem zapo
redju je tekla pot predlogov teh
ničnih izboljšav tov. Antona Je
ža in tako kot sem poskusil opi
sati. rešujemo v tovarni korist
ne predloge in predloge tehnič
nih izboljšav; torej se v tovarni 
realno obravnavajo in ocenjuje
jo, ne pa tako, kot je prikazano 
v članku »Konjiček, ki ni samo 
konjiček«, ki je neposreden po
vod tega članka.

FRANC ing. KASTELIC

IN ŠE: odgovor novinarja

Odgovor tovariša inženirja 
Franca Kastelica na moj članek 
»Konjiček, ki ni samo konjiček« 
samo potrjuje tisto, o čemer 
nam govori zgodovina, da je 
namreč delo izumiteljev, nova-

torjev in racionalizatorjev A
no potekalo ob nezaupanju 

in ustvarjali; da tudi danda1.^ 

dovoljeno samo to, da s svoj11],

dine, v kateri so ti ljudje .
nda*1.1

ni nič drugače. Zato naj m1.
'mV Ibesedami povem, kako sem 

zumel odgovor na moj članek', 
Mojster galvanike v Iskri ,,, 

tovarna Avtomatika Pržan to -,i 
riš Anton Jež je bil nagrajen, j 
to, ker je s svojimi racionakj 
cijami opravljal delo, ki Pre» 
šča okvir mojstra v oddelku P, 
vršinske zaščite. Pri tem je I 
rahljal v literaturi in 
drugih podjetij znane rešuj 
Nisem strokovnjak in zatoJ 
morem presojati ali te res1 J 
ob trenutnem stanju razv J 
tehnike zares pomenijo k0,1« 
nazaj in ali zares predstavuj 
začasno rešitev, ki naj bi ,,, 
zgolj posledica pomanjkanja , 
vesticijskih sredstev, kakor ie^i 
imenu odgovorne komisije .J 
tehnične izboljšave napisal ^ 
ženir Kastelic. Ne glede na J 
to, je nesporno, da so bili J8 je 
nalizacijski predlogi tovariša j 
ža dobrodošli in da jih t 
tudi uporablja, ker pomeni).0 H 
cionalizacijo glede na sed® 
stopnjo tehnologije v tej tov,,,
ni. Ce pa je tovariš Jež °P8‘ 
ljal delo, ki prerašča obseg 
gove službene

' alf.
dolžnosti 10 $,

hkrati tovarna ima strokov’«: :̂ 
ke, ki teoretično in prak]1
poznajo rešitve, kakršne je Po
lagal mojster Jež, potem b1^} 
ženir j a Kastelica vprašal & $ 
tole: Ali ste morda v vas> li
varni razpravljali tudi o (clI,jjji) 
gava službena dolžnost je. J,gl1 
da bi razmišljali o 
kakršne je predlagal nekdo ‘ < 
gi zgolj zato, ker ga je bo«1 ft 
oči, da njegovi sodelavci ^jjt 
opravljajo vselej in vseh s' jjpl1 
dolžnosti? In še: ali je 
v Iskri, morda prav komisri/V 
tehnične izboljšave — PR t\ 
gal. da bi organizirali služb y 
dajanje koristnih predlogo''a, 
bi predlagatelje tudi usmerij-ii' 
jim pomagale pripraviti *j ^ 
mentacijo, da bi argument J1 
lahko zagovarjali svoje z. 
in predloge ter uveljavljal* K/ 
vico do odškodnine? SP,,fSl' 
znanih fraz o koristnosti to^i
nih prizadevanj ob tem 1 
ponavljal. , {y

Upam, da sem bil dovoli
zumljiv!

MILAN ŽIVKOvit
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Z ODKRITO BESEDO
»Lepa beseda pravo mestr 

| najde, resnico pa je treba po-
| vedati v dobrih ali slabih ča
ji sih!« je na začetku najinega
jj razgovora poudaril tovariš
| Jože Pivk, predsednik delav
| skega sveta Lesno industrij-
J skega kombinata Vrhnika, si-
| cer pa Sef EE žaga pri borov-
B niški poslovni enoti tega pod
li jetja.

Pogovarjala sva se o samo- 
| upravnih odnosih v njihovi
| delovni organizaciji.

»Pripovedujejo, da pri vas 
| ne uporabijo niti dinarja, ne
B da bi s tem soglašal kolektiv
B tiste ekonomske enote, ki je
B ta sredstva ustvaril. Ali to
J drži?«

»Cisto dobesedno le ni tako. 
| Elrži pa, da brez soglasja ko-
| lektivov ekonomskih enot
| nihče, niti delavski svet pod-
B jetja, ne more odločati o in-
B vesticijah in na splošno o upo-
| rabi vseh sredstev naših skla-
| dov. Podjetje imamo organizi-
B rano tako, da je uprava servis,
B obe poslovni enoti v Borovni-
B ci in na Verdu pa sta razde-
| Ijeni na ekonomske enote, ki
| imajo ločene obračune. Tako
| vsaka enota natančno pozna
| rezultate gospodarjenja po
| stanju ob koncu prejšnjega
| meseca, tako ali tako pa lahko

gospodari samo s sredstvi, ki 
jih ustvarja. Sredstva za skla
de pri tem vnaprej planira
mo«

»V praksi se najbrž dogaja, 
da si ekonomske enote med 
seboj pomagajo?«

»Ravno to :em hotel pove
dati. Ugotovimo na primer, da 
je v eni naših ekonomskih 
enot potrebna neka investici
ja. Prizadeta enota sama nima 
dovolj sredstev, da bi na pri
mer kupila neki stroj, s kate
rim bi odpravila ozko grlo, 
ima pa jih poslovna enota. 
Če prizadeta ekonomska eno
ta zna prepričljivo utemeljiti 
svoj predlog, res ni vzroka, da 
ji sredstev ne bi posodila tista 
enota, ki ima denar, pa ga tre
nutno sama ne potrebuje. 
Ljudje vedo, da ne hi bilo 
smotrno, če bi vsakdo ljubo
sumno čuval svoj kupček, če 
pa bi nekdo drug med tem 
časom ta denar lahko korist
no obrnil, kar je v končni po
sledici za vse koristno. In dru
gič: ljudje lahko o zadevah 
odločajo in nimajo občutka, 
da nekdo mimo njihove voha 
gospodari s sredstvi, ki so jih 
sami ustvarili«

»Pod kakšnimi pogoji pa si 
enote med seboj posojajo 
sredstva?«

»Za zdaj je tako, da enota 
enoti ne zaračunava nobenih 
obresti za izposojena sred
stva, da pa morebitni krediti 
v celoti bremenijo samo tisto 
enoto, na katere predlog je 
podjetje kredit tudi najelo. 
Če se zgodi, da mora ena iz
med obeh poslovnih enot pro
siti za posojilo drugo poslov
no enoto, to uredimo na ravni 
samoupravnih organov, ki spet 
povprašajo prizadete ekonom
ske enote, ki naj bi posodile 
svoj denar ekonomski enoti, 
ki ni v sestavu njihove po
slovne enote. Tudi v tem vri- 
meru ne zaračunavamo nobe
nih obresti. Važno pa je to, 
da vseeno obstaja pogoj, da 
namreč o uporabi ustvarjenih 
sredstev, načinu in rokih mu
čila teh sredstev odločajo ti
sti, ki so sredstva ustvarili. 
Na ta način odgovornost za 
malone vsako odločitev, ki je 
povezana z uporabo finančnih 
sredstev, sprejme ves kolektiv, 
Drugače povedano: v praksi 
je prišlo do ostre selekcije in
vesticijskih zahtev Ker nihče 
nima dovolj denarja, da bi 
sam tudi finančno speljal svo
jo zamisel, mora prositi za po
moč ostale. Ti pa mu poma

gajo, če so prepričani, da raz 
položljivih sredstev morda ne 
bi bilo mogoče naložiti še 
kako drugače, da bi se še bolje 
obrestovala.«

»Če se za hip povrneva na
zaj: omenili ste, da . sredstva

za sklade planirate vnaprej 
Ostanek, namenjen za osebne 
dohodke, je lahko nepričako 
vano velik, na primer, zave.jo 
nepredvidene konjunkture na 
trgu. Kako pa tedaj?«
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»Konjunkturni dobiček, koi 
temu pravimo, bi ob takih 
primerih pripadel skladom. Za 
nasprotje temu bi samouprav 
ni organi — od sveta prizade
te EE do delavskega sveta 
podjetja — morali raziskali 
vzroke, zakaj neka EE ali pa 
poslovna enota kot celota m 
ustvarila planiranih skladov, 
kar bi se lahko pripetilo tudi 
brez krivde kolektiva. No. to 
se na srečo še ni zgodilo Do 
godi pa se, da kdaj pa kdaj 
kakšna enota komaj doseže 
plan in s tem samo 100-odstot- 
no vrednost točk, ki so merilo 
za razdeljevanje osebnih do 
hodkov. Normalno pa so de
lovni uspehi takšni, da lahke 
za osebne dohodke damo do 
20 °/o več sredstev, kakor pa 
je določeno v pravilniku o de
litvi osebnih dohodkov. Tako 
smo v prvih štirih mesecih le
tos imeli povprečne osebne 
dohodke 60.000 starih dinar
jev, kar pa smo dosegli ob 
skrajšanem delovnem času. 9,e 
drugo leto namreč delamo le 
še po 42 ur na teden. Takrat, 
ko smo se odločili za skrajša
ni delavnik, pa so bili po
vprečni zaslužki komaj 35.000 
starih dinarjev . Zdaj dose
gamo storilnost, c kateri si 
včasih še saniati nismo 
Saj veste, kako je: denar ra
zen drugega spodbudi tud: vo
ljo in elan. Če o vsem tem 
lahko tudi sam odločaš, potem 
je tolika bolje,« je zaključil 
tovariš Jože Pivk. -mG
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Dograditi sistem in poglobiti samoupravo
Organizirano izvajanje programa zdravstvene dejavnosti lahka zagotovijo le zdravstveni delavci

(Nadaljevanje s 1. strani) 
*°čanju pravic in obveznosti iz 
Nravstvenega zavarovanja, so 
ženili na seji predsedstva. Se 
®ravi: delovne organizacije naj 
v. Prihodnje postanejo tudi no- 
sdci samouprave zdravstvenega 
?a'varovanja v pravem smislu. 
p° mnenju članov predsedstva 
k treba sistem dopolniti tako, 

bodo delovne organizacije 
«°stale tudi izvajalec enega, dela 
®ravic iz zdravstvenega” Slvafb- 
ar*ja, ki sicer spada v pristoj- 

®°st zavoda za socialno zavaro- 
ar*je, to je plačevanje nadome- 

,1*1 osebnega dohodka za prvih 
0 oziroma 7 dni nezmožnosti 

,a delo. Sredstva za to obliku
je delovna organizacija iz pri
devka za zdravstveno zavaro
vale, ki ji ga prepusti skup- 
,/lr*a skuposti socialnega zava
janja. Če ta del ne zadostuje, 

0 včlani delovne organizacije 
jžni zagotoviti manjkajoča 
,redstva iz čistih osebnih do- 
, odkov, če pa ustvarijo preše- 
A* ga lahko uporabijo za 
. jjšanje' varstva pri delu svo- 
j.*1 delavcev. Ker pa so odstop- 
vena sredstva izračunana v po- 
Prečju izostankov z dela do

dane panoge, skupine ali pod- 
jpine dejavnosti, je bilo do- 
kat Yseto.i tako, da je bilo ne- 
aterim delovnim organizacijam 

^stopljenih več sredstev, kot 
h h pričakovale, drugim de

lo^*1?1 organizacijam pa je bi- 
sr Potopljenih zavestno manj 
, edstev. Tak sistem se je po
le Za? kot neučinkovit, ker de- 
jtoh organizacij 'v ničemer m 

aterialno stimuliral za boljše 
jPodarjenje. Pri tistih delov- 
p n organizacijah, ki so bile pod 
3 ''Prečjem izostankov, je dose- 

ttr*li sistem povzročal nezain

teresiranost za izostajanje z de
la, pri drugih pa je povzroča1 
stalne zahteve po povečanju od
stopljenega dela zaradi strahu, 
da bi razlike morali pokriti iz 
osebnega dohodka.

Člani predsedstva so menili, 
da bo treba sistem zdravstvene
ga zavarovanja dopolniti tako, 
da bodo delovne organizacije 
krile nadomestila za »bolniške 
dni« (do 30 oziroma do 7 dni) 
iž svojih in ne iz odstopljenih 
sredstev. Temu primerno pa se 
bo potlej morala zmanjšati tudi 
splošna stopnja prispevka za 
zdravstveno zavarovanje v ko
rist delovnim organizacijam.

Kar zadeva predloge za par
ticipacijo zavarovancev pri stro
ških zdravstvenega varstva so 
člani predsedstva menili, da e 
to zelo kočljivo vprašanje, ki ga 
ne bi kazalo urejati brez dovolj 
tehtnih analiz. Neposreden pri
spevek zavarovancev bi morali 
uvesti na način, ki bi stimula
tivno vključeval skrb za lastno 
zdravje in ki bi podpiral aktiv
ni odnos do zdravstvene službe 
v celoti. Tem načelom primer
no naj bi bile podrejene dife
rencirane oblike participacije. 
V nobenem primeru pa partici
pacija ne mjore biti sredstvo za. 
zmanjševanje obsega zdravstve
nega varstva tam, kjer je tako 
varstvo potrebno in nujno.

Nesmiselno je pričakovati, 
da bo participacija zavarovan
cev sama po sebi tisti čudežni 
ključ, ki bo zmanjšal izdatke za 
zdravstveno varstvo. Če bi io 
uvedli na osnovi enostranskih 
pokazateljev, ki dokazujejo nje- 
števali materialne možnosti ve
čine zaposlenih ter mesto in vlo
go zdravstvene službe v našem

sistemu, bi zavrgli ustavna na - 
čela vzajemnosti, solidarnosti in 
enotnosti, ter škodovali tako de
lovnim ljudem kot zdravstveni 
službi.

Največ razprave na seji pred
sedstva je bilo o zdravstveni 
službi in njenem financiranju. 
Člani predsedstva so ponovno 
ugotovili, da sta zdravstveno za
varovanje in zdravstvena služ
ba splošno družbenega pomena 
in da zato na tem področju ni 
mogoče uveljavljati principov 
tržnih zakonitosti. Prav zaradi 
tega se bo morala družbena 
skupnost preko samouprave od

ločiti za nivo zadovoljevanja 
potreb. Osnova za takšno odlo
čanje — za zdravstveno politi
ko — morajo biti tako potrebe 
kot možnosti zadovoljevanja teh 
potreb. Kakšno in kolikšno 
zdravstveno varstvo #e potreb
no ter kako se bo izvajalo, mo
ra biti določeno v programih 
dejavnosti. Iz teh programov pa 
naj) bodo potlej izvedeni progra- 
ir.i razvoja, zdravstvene mreže,

: kapacitet itd.
Organizirano izvajanje pro ■ 

'jgfama zdravstvene' dejavnosti 
lahko zagotovijo le zdravstven’ 
delavci sami,' so menili člani

predsedstva. Zato je tembolj po
membno, da je strokovna osno
va izvajanja zdravstvene politi
ke zdravstvena služba. Da pa 
bodo zdravstvene delovne orga
nizacije lahko postale samostoj
ni strokovni izvajalci določenih 
nalog, bodo morale liti horizon
talno in vertikalno povezane s 
preciziranimi in predpisanimi 
strokovnimi pristojnostmi. Prav 
iz teh razlogov predsedstvo iiS 
sindikatov podpira funkcional
no integracijo v zdravstvu, ki jo 
je možno izvesti le na strokovno 
vsestransko proučenih temeljih.

N. L.

Delo in
hrana sta 
povezana

Občinski sindikalni svet v 
Novi Gorici je prejšnji teden 
pripravil za delovne organizacije 
v občini zanimivo predavanje o 
prehrani na delovnem mestu. O 
pomenu družbene prehrane v 
industrijskih podjetjih je preda
val predstavnik tvrdke »Čušin« 
iz Italije. Ta družba je v Italiji 
znana, da ima v večjih indu
strijskih središčih številne de
lavske restavracije in menze.

V mnogih podjetjih goriške 
občine postaja zahteva za boljšo 
prehrano upravičena. Ta zahte
va ne velja samo za čas, ko de
lavci delajo, ampak tudi, ko za
pustijo tovarne. V nekaterih de
lovnih organizacijah skrbijo za 
tople obroke, v drugih pa se za
dovoljujejo s hladnimi malica
mi, vendar je na splošno skrbi 
za redno in poceni prehrano za
poslenih premalo. Dejstvo je 
namreč tudi, da tega problema 
povsod ne rešujejo enako priza
devno. Pogosto je skrb za pre
hrano delavcev naložena osebju, 
ki hrano pripravlja, nima pa za 
to potrebne strokovnosti in zna
nja. Tako je hrana enolična, po
nekod pretežka in neprimerna 
ter kvarno vpliva na delovno 
sposobnost. Pri nas se s prouče
vanjem vpliva hrane na produk
tivnost ne ukvarjamo zadosti. V 
sosedni Italiji pa hrani posveča
jo več skrbi.

V Novi Gorici tudi ni obrata 
družbene prehrane, kjer bi se 
lahko občani poceni hranili. Ker 
imajo nekatera podjetja na raz
polago denar, so v občini zelo 
prizadevni, da bi sčasoma zgra
dili potrebno kuhinjo in prosto
re za restavracijo.V kratkem tu
di nameravajo graditi delavsko 
restavracijo v Anhovenm. Ker 
je italijanska tvrdka Čušin zna
na kot dobro organizirano pod
jetje te vrste v Italiji, so v No
vi Gorici menili, da jim bodo 
njihove izkušnje pomagale pri 
organiziranju družbene prehra
ne. Italijanski strokovnjaki . so 
jim tudi pripravljeni svetovati 
pri projektiranju prostorov. Za
radi tega si bodo projektanti iz 
Nove Gorice kmalu ogledali več 
menz italijanskega podjetja.

Z. T.

DELAVEC V ŠEMPETRU TRDI, DA SO PROTI NJEMU SPROŽILI GONJO

KRIVICO JE TEŽKO PRENAŠATI
Lojze Štrukelj je veteran v tovarni Iskra v Šempetru. Prišel 

je s skupino vodilnih delavcev iz Kranja, ko je tovarna začela 
obratovati. Dolga leta je dela) kot vodja oddelka tehnične kon
trole. Zaradi napornega dela in težkih osebnih razmer je zbolel. 
Sam pravi, da so takrat v tovarni delali »kitajske skoke«. Za
senčila so se mu pljuča in 18 dni je bil v bolniškem staležu. 
Ko je okreval, je najprej vodil oddelek tehnične kontrole. V 
začetku leta 1965 pa je iz zdravstvenih razlogov odšel v prodajno 
servisno organizacijo celotne Iskre, na delovno mesto prevzem
nega kontrolorja s sedežem v Šempetru. Pooblastili so ga, da 
odloča o tem, ali so izdelki tovarne v Šempetru dovolj kvalitetni 
za skladiščenje. Z njegovim delom so bili zadovoljni v upravi, 
manj pa tisti, ki so bili odgovorni za kvaliteto izdelkov in jim 
jih je moral vračati.

temo REFORMA so rekli:
#Amn tiri:

JANKO SMOLE, v »Tomosu« 16. junija: ===
dotYv Prizadevanjih, da bi speljali gospodarsko reformp, |g|
p0 ‘Va kooperacija v državi in s tujimi partnerji poseben |m
kap-1*- V ekonomskem pogledu pomeni reforma intenzifi- == 

gospodarstva, se pravi, večjo produktivnost dela, |=|
hast'JSe Proizvodne stroške, boljšo usposobljenost za uspešen gg
ž6ttl°P na zunanjih trgih. Te cilje lahko predvsem dose- m
k on v? z Večjo zunanjo in notranjo kot tudi drugo gospodarsko m

Peracijo.« ===

skemLEK-SANDER GRLIČKOV na Zveznem in Gospodar- =1 
**>°ru Zvezne skupščine, 16. junija: 1=

stabiln tiste ideje, po katerih naj bi vnaprej zagotovili ||§ 
z lib noat in potrebne devizne rezerve ter šele nato začeli ||g 
staviU- izacijo zunanjetrgovinske menjave, v bistvu pred- ;ess 
t>ov6{p Tikanje resničnih prizadevanj za stabilizacijo in m 
biater?izvoza. Takšne ideje ne prispevajo k urejanju ==

ainih odnosov v gospodarstvu.« ==
»U^v na istem zasedanju Zvezne skupščine: -Hi

sistem Ve iaviti le treba takšen zunanjetrgovinski in devizni ||| 
°dnos’„V središču katerega bo delovna organizacija in njen
Posiov Postovno banko, ki pa mora biti seveda tudi resnično ==g

s a‘
r'iegovlPrfmerTlbo Paritete dinarja smo oznanili tudi politiko ===
|isterns|i.stabilizacije in afirmacije. Zato morajo biti tudi vse ==3
bsrn,-nner2t rešitve takšne, da z njimi ne bomo negirali te ==
t*teva n Splošna liberalizacija uvoza je nujnost, ki jo za- |||
bjern Er,,31^* gospodarski razvoj in težnja za intenzivira- == 
bVo^ _ P^darskih odnosov s tujino. Hkrati z liberalizacijo

Pa bo treba opuščati tudi obvezno prodajo deviz.« sšš

Letos je tovarna v Šempetru 
postala samostojno podjetje v 
okviru združenega podjetja 
Iskra. S to reorganizacijo je bi
lo ukinjeno njegovo delovno me
sto. Ker je živel še naprej v 
Šempetru, se je zavzemal, da bi 
se vrnil nazaj v tovarno. V to
varno so ga po sklepu upravnega 
odbora sprejeli, niso pa uredili 
njegove zaposlitve in delovnega 
mesta. Nekaj časa je še oprav
ljal delo kontrolorja za izvoz, 
vendar je bil pri tem delu izko
riščen samo 10—20% razpoložlji
vega delovnega časa. Pri dohod
kih pa s tem ni bil prikrajšan.

V tovarni so trdili, da njego
vega problema ne morejo rešiti, 
ker nimajo delovnega mesta, 
prejšnje njegovo mesto je bilo 
zasedeno. Svetovali so mu, da 
počaka, da bodo stvar uredili, ko 
bodo reorganizirali odelek teh
nične kontrole.

V ta namen so razpisali pro
sto delovno mesto vodje kontro
le polizdelkov. Za to delovno 
mesto sta se potegovala Lojze 
Štrukelj in tehnik Severin Mar
tinčič. Nobeden od kandidatov 
ni imel pogojev. Štrukelj je imel 
pomanjkljivo strokovno izobraz
bo, Martinčič pa premalo prak
se. Tako sta se znašla na raz
pisni tehtnici nekdanji in seda
nji vodja, oba s približno ena
kimi utežmi.

Razpis, postopek, glasovanje 
in odločitev je skromno rečeno 
čudna. Najprej se je z zadevo 
zaposlila razpisna komisija. Ker

se na seji komisija ni mogla 
sporazumeti, koga naj postavijo 
na delovno mesto, so odločitev 
prepustili upravnemu odboru. 
Izid glasovanja v razpisni komi
siji je bil dva proti dva in en 
vzdržan glas.

• Upravni odbor je na seji 
prejšnji petek stvar razsodil in 
na položaj vodje kontrole poliz
delkov imenoval tehnika Seve
rina Martinčiča. Razmerje gla
sov je bilo 7:1 v njegovo korist. 
Svoj sklep je upravni odbor 
utemeljil, da je dal prednost 
strokovni izobrazbi, kar naj 
bi postalo pravilo v tovarni. 
Vendar strokovnosti obeh kan
didatov ni preverjal.. Oprl se je 
samo na formalna dokazila.

• Značilno je, da sta oba kan
didata opravljala delo v kon
trolnem oddelku, eden daljšo, 
drugi pa krajšo dobo. Njuno de
lo bi lahko ocenili, prav tako pa 
tudi strokovnost.

® Upravni odbor pa je tudi 
v celoti zaVrnil priporočilo to
varniškega odbora Zveze borcev, 
oziroma komisije za pravilno 
zaposlovanje borcev. Štrukelj je 
bil namreč borec NOB. 71. člen 
statuta podjetja zavezuje orga
ne samoupravljanja, da ob ena
kih pogojih v razpisu, dobijo 
prednost borci. Razen tega ni 
upošteval predloga, ki ga je dal 
član upravnega odbora, da bi o 
strokovnosti obeh kandidatov 
odločal strokovni kolegij.

Nimam namena, da bi pripo
ročal samoupravnim, organom v

tovarni, kako naj sklepajo in za 
koga naj glasujejo. Vendar pa 
se mi zdi, da postopek ni bil po
polnoma čist. Glasovanje je bilo 
od začetka do konca neprincipi- 
alno. Glasovali so v treh različ
nih organih. Tako se je zgodilo, 
da so isti ljudje v strokovnem 
kolegiju, v komisiji in na uprav
nem odboru glasovali vsakokrat 
drugače. To pa ni glasovanje, 
ampak . farsa. Če je glasovanje 
izraz volje, potem ne moremo 
enkrat glasovati za črno, drugič 
pa za belo. Tako je inž. Albert 
Štrukelj na seji strokovnega ko
legija trdil, da je njegov soime
njak Lojze Štrukelj edini v to
varni sposoben za vodjo kontro
le polizdelkov, na upravnem od
boru pa je glasoval proti njemu. 
Še bolj čudno pa je, da je pred
stavnik Zveze borcev, ki je pod
pisal Štruklju priporočilo, naj 
mu v duhu statuta dajo pred
nost, glasoval na upravnem od
boru proti priporočilu. To kaže, 
da imajo ljudje dva obraza in 
da je njihova volja, podvržena 
vplivanju ali pa je sploh nima
jo. Takšno ravnanje pa zasluži 
grajo.

Pomanjkanja poštenosti <e 
zavedajo tudi v podjetju. Sodbe 
o tem so različne. Nekateri takš
no ravnanje povezujejo z oseb
nimi napakami.

SEKRETAR PODJETJA
LUDVIK JELENCI C PRAVI:

»Štrukelj po strokovnosti 
ustreza delovnemu mestu, ima 
dolgoletne izkušnje, pa tudi go- 
tovp osebne pomanjkljivosti. 
Vprašatn se, ali je bil upravni 
odbor v tej zvezi dovolj objekti
ven? Ali so ločili osebne zadržke 
in koristi tovarne? Pogosto se 
dogaja,- da osebni-razlogi vpliva- - 
jo na odločanje, kar pa ne bi 
smelo biti.«

PREDSEDNIK UPRAVNEGA 
ODBORA SLEJKO HUMBERT:

»Med razpravo smo poudar
jali, da osebni razlogi ne smejo

vplivati na glasovanje. Na up
ravnem odboru smo bolj vred
notili strokovnost. Menili smo, 
da si prvi lahko pridobi prakso, 
drugi pa strokovnost težje. Iz 
tega razloga tudi nismo upošte
vali priporočila. Našega sklepa 
nismo obrazložili, vendar bo 
sklep razglašen na deski.«

PREDSEDNIK RAZPISNE 
KOMISIJE KAREL BENClC:

»Oba kandidata nista imela 
razpisnih pogojev. Po razpisu 
sta bila strokovnost in praksa 
enako vrednoteni. Prvič smo se 
v komisiji, ki je imela že 47 sej, 
razhajali. V razpravo so vpletali 
tudi osebne stvari. Obsojam po
jav, da so nekateri ljudje vsako
krat glasovali drugače. To je 
grda lastnost.«

JOŽE LIKAN, DELAVEC, 
ČLAN UPRAVNEGA 

ODBORA:
»Človek pride na eno sejo, 

dobi tak vtis, ko pa pride na 
drugo sejo dobi popolnoma dru
gačno sliko. Temu primerno tu
di glasujemo.«

MILOŠ VODOPIVEC,
' DELAVEC, ČLAN

UPRAVNEGA ODBORA:
»Upravni odbor je postavil 

stvari na pravo mesto. Strokov
nost naj bo merilo vsega v to
varni, Štrukelj ni bil resen, za
pustil nas je v najbolj kritičnem 
času.«

Veteran v tovarni Lojze Štru
kelj je prepričan, da so mu na
pravili krivico. Pritožil se je na 
delavski svet. To pravico mu ne
kateri kratijo z nasiljem. Prejš
nji petek mu je nekdo, ki ga je 
v pogovoru imenoval za nosilca 
gonje, zabrusil:

»Svetujemo vam. da greste 
danes iz tovarne. Prej ali slej 
boste tako morali.«

Vsak komentar k temu je ne
potreben

ZDRAVKO TOMAŽEJ
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Predlog družbenega plana za razvoj Jugoslavije do 
leta 1970 je bil predmet vročega »kresanja mnenj«, pred- 
110 ga je Zvezni izvršni svet sprejel. Zato vsebuje več 
predlogov iz javne razprave, med njimi tudi glavne pred
loge slovenskih sindikatov. Po predlogu družbenega pla- 
na, ki ga pa mora sprejeti še Zvezna skupščina, naj bi 
bili glavni cilji plana nadaljnji razvoj socialističnih druž
benih odnosov, krepitev vloge neposrednih proizvajal
cev , in delovnih organizacij v celotnem družbenem pro
cesu reprodukcije, hitrejši razvoj nezadostno razvitih re
publik in krajev ter stabilizacija in intenziviranje go
spodarstva.

O osnovnih smernicah družbenega načrta so bila 
mnenja ves čas razprave usklajena, pri obravnavanju 
konkretnih postavk v planu pa so se močno razhajala. 
Na te »dileme planiranja« bo treba slej ko prej odgo
voriti. Najbolje bi bilo, če bi se to zgodilo že pred spre
jetjem srednjeročnega plana družbenega razvoja Slove
nije, o katerem bo skupščina SR Slovenije razpravljala 
in sklepala letošnjo jesen. Katere so te dileme?

DILEME
PLANIRANJA
Prva je: ali je predvidena povprečna stopnja rasti 

družbenega proizvoda 8,5 % previsoka ali prenizka? Tisti, 
ki trdijo, da je previsoka in da bi bilo treba predvideti 
nižjo, utemeljujejo svoj predlog za znižanje z opozori
lom, da je moč takšno stopnjo dosegati predvsem z eksten
zivnim širjenjem gospodarstva, takšno širjenje gospodar
stva pa je v nasprotju z nameni reforme, za stabilno go
spodarsko rast. Zagovorniki še večje stopnje rasti pa na
sprotno menijo, da smo dolžni predvideti še večje na
raščanje stopnje gospodarske rasti predvsem zato, ker že 
tako relativno in absolutno zaostajamo za razvojem raz
vitih gospodarskih držav, če pa jih ne bomo skušali 
dohiteti, bomo zaostali še bolj.

Se vedno so deljena mnenja tudi o vprašanju, ali 
naj naraščajo osebni dohodki hitreje kot produktivnost 
dela, da bi tako začeli spreminjati strukturo porabe na
rodnega dohodka v korist osebne potrošnje, ali pa naj 
naraščajo skladno s produktivnostjo dela, kar edino lahko 
zagotovi stabilen gospodarski razvoj. V dosedanji raz
pravi ob osnutku srednjeročnega razvoja Jugoslavije je 
obveljalo stališče, da si je treba v prvih letih uresniče
vanja reforme prizadevati za vzporedno rast osebnih do
hodkov in produktivnosti dela, šele v naslednjih letih 
pa spreminjati delitev dohodka v korist relativno večje 
osebne porabe v primerjavi s porabo sredstev za investi
cije. Takšno stališče je obveljalo zato, ker je po mnenju 
razpravljavcev hitrejša rast osebnih dohodkov od rasti 
produktivnosti dela lahko eden od vzrokov za razvred
notenje dinarja in inflacijo.

Nedvomno bi pred sprejetjem srednjeročnega plana 
razvoja Slovenije kazalo javno razpravljati tudi o priori
teti investicijskih vlaganj. Na »dnevnem redu« skupščin
skih razprav je še vedno gradnja vseh cest, katerih 
gradnjo smo predvideli pred leti v Sloveniji, pa še elek- 
trificiranje železnice od Zidanega mosta do Maribora, 
gradnja objektov tako imenovane »infrastrukture« oziro
ma objektov splošne porabe itd. Zanimivo je, da pred
loge za vse te gradnje ne utemeljujejo študije o korist
nosti in učinkih takšnih investicij, predvsem pa manjka 
študija o prometni in gospodarski povezanosti Slovenije 
s sosednimi državami, čeprav bi se morali v času re
forme le na osnovi takšne študije odločati za gradnjo 
objektov splošne porabe. V razpravi o perspektivnem raz
voju Slovenije bi kazalo primerjati tudi podatke o zmog
ljivosti naše industrije in drugih gospodarskih panog z 
zmogljivostjo industrije in drugih dejavnosti v sosed
njih državah ter precizno določiti, kakšna je vloga Go
spodarske zbornice SRS pri uresničevanju nalog,. za
stavljenih z reformo in s srednjeročnim načrtom razvoja 
Slovenije.

Precej vprašanj torej in veliko manj odgovorov nanja! 
Do jeseni, ko bo skupščina sklepala o srednjeročnem 
planu, pa je le nekaj mesecev in še to poletnih.

V. B.

NA BARKI SE PRIPRAVLJAJO NA NOČNI LOV

SMO SE POMORSKEMU RIBTSTVU ODREKLI?

Tudi za ribe dajemo dolarje
Morje je polno, trg pc prozen. Zakaj se odrekamo glavni gospodarski panogi

v pasivnih obmorskih krajih?

V povprečju porabimo pri nas 0,8 kilograma rib na 
prebivalca v enem letu. Evropski povpreček je 20 kilo
gramov, v skandinavskih deželah pa naraste ta številka 
na 40 in celo 60 ...

Če se še nadalje držimo povprečja, vidimo, da' po
spravi v prevprečju prebivalec Evrope v istem času 
25-krat več rib kot Jugoslovan.

Toda... saj imamo vendar morje!
Dolga je naša morska obala. 

Polna je pristanišč in ribičev, še 
bolj polno je naše morje.

Pa smo vseeno po ulovu rib 
med tistimi, ki ulovijo najmanj. 
Iz morja potegnemo tako malo 
rib, da se jih lahko najemo ko
maj enkrat na leto. Pa ne, da ne 
bi dobro vedeli, da je ribje meso 
po svojem sestavu kvalitetnejše 
in bolj zdravo, kot na primer 
svinjina, govedina, teletina ...

Vse kaže, da nam je žal in ve-/ 
sticij. Po nepotrebnem in na 
svojo škodo »cincamo in cinca
mo«, z . zavistjo gledamo, kako 
drugi vlačijo iz morja polne 
mreže, medtem ko mi globoko 
segamo v žep in trošimo milijo
ne in milijone dolarjev, da si 
potrošnik lahko sem in tja' vsaj 
ogleda ribje meso. Za krožnik'ga 
tako ni dovolj, pa še drago je.

V slovenskem merilu ulovi
mo približno 2200 ton rib na le
to, v zveznem pa okoli 25.000. 
Istočasno ulove italijanski ribi
či 5-lcrat več rib kot mi, ne da 
bi pri tem upoštevali plen iz 
drugih morij.

Torej, naš Jadran le ni tako 
reven, kot pravijo nekateri. Tega 
se dobro zavedajo Italijani, ki 
nam plačujejo 800 milijonov lir 
letno, da smejo loviti v nekate
rih predelih naših voda.

Kje so torej vzroki, da tako 
očitno zanemarjamo naravno

bogastvo, da ne ulovimo nič več 
kot pred vojno, da smo po ulovu 
rib med zadnjimi v Evropi? Za
kaj po nepotrebnem trošimo to
liko dragocenih deviz, letno več 
kot 2 milijona dolarjev samo v 
slovenskem merilu, za uvoz su
rovine. ki jo imamo sami več 
kot dovolj ...?

»Investicije v ribolovno go
spodarstvo bi se krepko obresto
vale«, trdi inž. Bogomir Cotič. 
»Naše morje je po planktonu 
tako bogato, da so pogoji za živ
ljenje in razmnoževanje rib v 
njem zelo ugodni. Se posebej 
ugdden za lov je severni Jadran, 
saj tu potegnemo iz vode kar 
65 % vseh rib, ki jih ulovimo v 
našem morju. Ribolov pa smo 
pri nas že tako zanemarili, da 
nas ne prekašajo na tem področ
ju samo Evropejci, tudi afriške 
dežele so po letnem ulovu že da
leč pred nami.«

»V splošnem se neuspešnost 
našega morskega ribištva celo 
med ribiškimi krogi pripisuje 
biološki revščini Jadrana«, pravi 
Jože Štirn, direktor centra za 
podvodna raziskavanja SRS. »To 
ni bilo nikoli niti praktično, še 
manj pa znanstveno dokazano. 
Seveda šteje Jadram med tista 
morja, ki biološko niso najbolj 
bogata, vendar to še zdaleč ne 
pomeni, da imamo s tem pravico 
odreči se morskemu ribištvu in

JUGOBANKA - GLAVNI KRIVEC
NEUREJNE PRESKRBE S SUROVINAMI

(Nadaljevanje s 1. strani) 
maj 16 % avansa za izvozne 
efekte v prvem1' polletju, obve
zala se je pa za 25 %.«

»Bančni nered najbrž ne bo 
prizadel samo tekstilnih kolek
tivov, ampak tudi domače po
trošnike. Po sporazumu z Jugo
banko dobe tekstilci iz skupnih 
deviznih virov menda samo ?0 
odstotkov deviz za domačo po
trošnjo. Na prebivalca komaj 
dva dolarja, to je dva tisoč pet
sto dinarjev. Meter boljšega bla
ga pa stane od 5.000 dinarjev 
navzgor. Kaj pravite k temu?«

»Vprašajte tiste, ki so okrni
li devizna sredstva za Uvoz su
rovin, ki naj bi jih tovarne pre
delale za naš trg. Popraviti pa 
vas moram v tem, da tekstilna 
ihdustrija ne dobi 2 dolarjev >z 
skupnih deviznih virov, ampak 
samo en dolar na jugoslovan
skega državljana.«

Prejšnjo soboto je društvo 
tekstilnih tehnikov obravnavalo 
vpliv neurejene preskrbe na 
produktivnost in med drugim 
ugotovilo, da nas angleški tek
stilci dvakrat prekašajo, ker 
razpolagajo s pravilnim asorti
mentom surovin, ki jih dobiva
jo pravočasno in v ustreznih ko
ličinah. Med pogovorom o tem 
je tovariš Horjak dejal:

»Res je, strokovnjaki se po
dijo za surovinami, namesto, da 
bi, se ukvarjali s tehnološkim

procesom in z ekonomizacijo 
proizvodnje. Na ta problem za
man opozarjamo, namesto po
moči pa dobivamo očitke, da 
smo premalo produktivni. Sli
šal sem, da bo Direkcija za dr
žavne surovine tako pomagala 
podjetjem, ki nimajo deviz, da 
jim bo za dinarje prodala pri
bližno 9.000 ton egiptovskega 
bombaža. Poteza bi bila hvale 
vredna, če ne bi imel ta bombaž 
asfalta na sebi, ki se ga da samo 
ročno odstraniti s kemično raz
topino. Delo je tako zamudno, 
da se ga tovarnam, ki potrebu
jejo kvaliteten bombaž, ne ka
že lotiti. Tak, kakršen je, pride 
v poštev samo za tehnične tka
nine, ne pa za posteljno perilo, 
obleke itd., zlasti če naj bi iz
delke izvozili. Razen tega pa je 
še za 30 %> dražji kot tisti, ki ga 
plačujemo z devizami.«

»Torej bo obležal v državnih 
skladiščih?«

»Seveda, kljub oomanjkanju 
surovin. Saj že precej časa leži 
tam, ker ga nihče ne mara. Po
nesrečen uvoz...«

TUDI TEKSTILCI
NISO CISTO NEDOLŽNI
Ko sva med pomenkom. 

»obrala« vse vnanje krivce te
žav v tekstilni industriji in bi 
morala pomesti še subjektivne 
slabosti, je postal tov. Horjak 
redkobesednejši.

»O naših slabostih,« je rekel, 
»ne bi rad govoril, saj veste, da 
sem plačani funkcionar poslov
nega združenja. Ni jih pa malo.«

»Katera je najhujša?«
»Nepreračunljivi egoizem. 

Vsak kolektiv skuša pograbiti 
čimveč zase, zato konfekciorar - 
ji ne morejo konkurirati na sve
tovnem trgu z izdelki iz doma
čih tkanin. Posledica tega: bla
go uvažajo iz držav, ki ga nu
dijo ceneje, naše tkalnice pa ga 
nepredelanega izvažajo z zgubo. 
Inozemski tekstilci so bolj mo
dri. Predilnice in tkalnice si 
pridržijo toliko, da lahko tudi 
konfekcionarji živijp in z uspe
hom izvažajo. Če kapitalistični 
svet osvaja takšno delitev do
hodka, ga ni do tega pripravil 
sentimentalni altruizem, ampak 
gospodarski račun, ki ga na ža
lost naša tekstilna industrija 
doslej ni upoštevala. Nujno se 
bo v prihodnje dogovoriti o 
ključu za delitev dohodka v tek
stilni industriji, ki bo za vse 
sprejemljiv in po katerem bo
mo prodajali na tuje čimveč 
konfekcije iz domačega blaga- 
V kratkem bomo organizirali 
sestanek o cenah naših tkalnic «

»Kaj pa predvidevate za več
jo specializacijo tovarn? Proiz 
vodna razdrobljenost podražuje 
tkanine.«

»Dokler surovinska oskrba 
ni urejena, so tovarne prisilje

ne pogosto menjavati izdelke in 
se čimbolj prilagajati trenutnim 
potrebam tržišč po razpoložlji
vih surovinah, Tega vprašanja 
ne moremo sami rešiti; bomo 
pa skupno s hrvaškim poslov
nim združenjem tekstilne indu
strije in z inozemskimi strokov
njaki analizirali domači trg m 
inozemska tržišča ter zmoglji
vosti naših tovarn. Ko se uredi 
preskrba s surovinami, bo mo
goče podjetja solidno specializi
rati, ne da bi pri tem preveč 
tvegali«

»To je dolgotrajnejša akcija 
Kaj pa sedaj? Tovarne morajo 
izvoziti 80 °U izdelkov, da dobi
jo planirane količine suro
vin ...«

»Dobili smo veliko ponudbo 
za izvoz na konvertibilno nod- 
ročje, po mojem mnenju je 
sprejemljiva-, odločile pa bodo 
tekstilne tovarne.«

»Delavcem se torej m bati 
za kruh?«

_»Za zdaj še ne. Za naprej je 
težko karkoli reči, kajti sloven
ska tekstilna industrija doslej 
ni imela jasnega razvojnega 
koncepta. Zato jo spremenjeni 
devizni režim tudi bolj prizade
va. kakor tekstilce v sosednji 
republiki, ki so si z gradrno 
konfekcijskih tovarn olajšali 
prodor na svetovno tržišče brez 
večjih izg"b..,

MARIOLA KOBAL

ribe uvažati s konvertibilno va
luto. To bi bil edinstven primer 
v Mediteranu, ki pa je biološko 
mnogo revnejši od Jadrana.«

Po kakšni logiki se mora naše 
gospodarstvo odreči glavni go
spodarski panogi prav v pasiv
nih obmorskih krajih, ko pa se 
na primer Italiji izplača vzeti v 
zakup nekatera področja v naših 
teritorialnih vodah, za katera 
nam plačujejo samo za ribolov
no odškodnino več kot 100 mili
jonov lir letno, da ne govorimo 
o tem, kaj vse vlaga v razisko
vanje, razvoj, kadre in osnovna 
sredstva? Če smo namreč ukini
li ribiško šolo v Piranu, če ne 
zagotovimo finančnih osnov za 
stalno raziskovalno delo in če ne 
investiramo v razvoj in izgrad
njo nove opreme, pomeni to po
polnoma isto, kot da smo se 
morskemu ribištvu odrekli.

»Izhod iz današnjih razmer 
vidim le v investicijah,« pravi 
inž. Bogomir Cotič. »Pomnožiti 
bomo morali število plovnih ob
jektov, izdelati nove in večje 
hladilnice, okrepiti raziskovalno 
delo in lcočno preiti na sodob
nejši način lova. Torej, več la
dij in travel-sltem, to je si
stem lebdečih mrež! Delamaris 
že gradi novo hladilnico. Treba 
pa bo misliti še na druge, saj 
včasih, ko je lov najboljši in so 
hladilnice polne, zaradi tega ne 
moremo na morje. Posebno bo
lečo točko predstavlja tudi raz
iskovalno delo...«

Nekatere gospodarske panoge 
lahko rešijo svoje probleme z 
nakupi licenc. Ribištvo tega ni
kakor ne more, ker jih nihče ni
ma, ko so pa najpomembnejši 
»jadranski problemi« neraziska
ni. Res, da črpanje hrane iz mo
rja ne zahteva setve, je pa zato 
tembolj odvisno, od muhavosti 
narave, kot temu pravijo nepo
učeni. Ta muhavost pa je dejan
sko le vrsta komplicirano pove
zanih naravnih zakonitosti. Od 
teh zavisi razporeditev rib v 
različnih letnih časih, količina 
prostih viškov ribjih naselij ter 
spreminjajoče se navade rib, kar 
vse mora biti natančno prouče
no, če naj ribištvo ve, kako in 
kje mora loviti.

Tedaj tudi lahko govorimo o 
sodobnem ribištvu, ki je v na
sprotju z našim izrazito renta
bilna gospodarska dejavnost brez 
bistvenega rizika.

Napredne države vlagajo v 
raziskovanje morja precejšnja 
sredsva. Američani porabijo let
no za oceanografska in ribiška 
raziskovanja 600 milijonov do
larjev ali približno 5 tisoč dinar
jev na prebivalca, pri nas pa !e 
14 dinarjev na prebivalca. Ko
ristnost raziskovanja morja je 
tudi gospodarsko zelo vsestran
ska, najbolj hitro in otipljivo pa 
se pokaže v morskem ribištvu. 
Tako znaša letni ulov rib v ZDA 
19 kilogramov na Američana, pri 
nas pa 2 kilograma na Slovenca. 
Pri tem pa moramo upoštevati, 
da bo na temeljih več desetlet
nih raziskovanj morski ribolov 
ZDA v nadaljnjih petih letih 
dvojno narastel.

»Perspektive niso ne vem 
kako vzpodbudne«, pravi inž, 
Cotič. »Na vsak način pa bi si 
lahko veliko pomagali z denar
jem, ki ga dobimo od Italijanov 
za lov v naših vodah.«

To je res.
Res pa je tudi, da ti milijon: 

že vseskozi leže v banki, ker sr 
naši ribiči ne morejo in ne mo
rejo zediniti, po kakšnem klju
ču razdeliti denar.

, A. ULAGA

©

Komaj se je končala P0^ 
mična vihra o gradnji eW 
trame v Šoštanju, se je zaw 
zatikati pri financiranju.

Zvezna investicijska ban/ 
je pripravljena prispevali ‘ 
odstotkov sredstev za grad/ 
te elektrarne, pogoji, ki / 
postavlja, pa so za investitč’', 
je zelo kislo jabolko:

ji
Kreditni rok: 15 let — 

drugih evropskih državah 
20 do 25 in celo več let za P1' 
dobne gradnje — obrest 
mera 6,5 °lo, koriščenje kred«! 
šele v 1968. letu, elektrarna r\ 
mora biti dograjena 1969. 
ta- Če ne bo, zahteva ZvezA 
investicijska banka na vsa“ 
neproizvedeno kilovatno 
električnega toka osem dina \

Bo David 
premagal 
Goljata ?

jev penala, kar bi ob predlj 
deni kapaciteti bodoče 
štanjske elektrarne — mili’/, 
do 200 milijonov KWh — ", 
neslo letno devet m U 
jard 600 milijonov $!i, 
rih dinarjev penala ali do b1 
tretjino več, kot bi 
šal celotni kreditni prispe/ 
te banke za šoštanjsko e/ 
trarno.

Toda to še ni vse. Zve/ 
investicijska banka zalit/ 
da investitorji takoj v 'K 
narjih plačajo opremo, ki 
bodo potrebovali in dobili / 
takrat, ko bo objekt dogT0/
medtem ko bo banka Z' 
odplačevati inozemski kr('
za to opremo šele. ko bo 
čela elektrarna obratovati- 
čas bi s šoštanjskimi div0

kanseveda, manipulirala, f, 
bi hotela in zraven zuvačafi, 
la šoštanjski elektrarni Z-U, 
obresti za svoje »posred01 
nje«. ^

Šoštanjski investitorji /j- 
drugim menijo, da bi pr/"j 
ka skrb beograjskih bank’r-.j, 
za njihovo poslovnost zrn/, 
šala poslovnost bodoča j 
štanjske elektrarne in n!l’j 
odjemalcev električnega /j 
zlasti če bi se gradnja za/ s 
la v 1970. leto ali še dlje 'n^fi 
ceno bremenili visoki banifj 
penali... Gradnja pa -af Ul 
lahko zavleče, kajti bankir/ji 
sami niso s penali zavezah' ji 
bodo pravočasno nakazuj 
denar! Zagotovilo te vrsta 
bi bilo še kako potrebno- r 
pri nas gradnja elektro^j 
getskih objektov kasni 'Jtf 
vprečno za leto dni večir10 
zavoljo finančnih težav!

Slepa ulica, v kateri / j 
našli inšt.nnislrl investirajznašli šoštanjski invesbjj 

pa ima izhod, le Z vezna in 
sticijska banka ga morda
'bdi, ali noče videti! Če & j 
•estitorji sami najeli 
ki kredit za opremo, hi ^iil 
"m plačali 5 */o obresti. z' j 
a bančno manipulacij0 j 
'Hhranili. Razen tega bi 
'irski kredit, v drugih M 
najeli takrat, ko bi 
ivozili, ne dve leti. popre‘

. ef
Ta izhod bi bil torej rijt 

tomsko idealen za 
elektrarne in za bodoče P° it 
nike električne enerpi/ p 
blaga. Ampak... V kisl° ^ 
bolko bi zagrlznila Zvez/ l 
vesticijska banka, ker b/<i 
morala odpovedati donosn ;fi 
kreditnemu posredništvi 
lahko zasluženemu dob0 ^

Ker je ta »žrtev« PreVeftj/ 
je vprašanje, ali bo Sošte ^ 
David kljub odličnemu ^ 
nomskemu orožju PreP0' 
beograjskega Goljata.
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tehniško stroko v Mariboru
(Foto ing. Vičič)
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^ HHOVA IJO IA v Qnin JlilUVA H LIJ A V oULU

Jeseni bo na Teh
niški srednji Šoti v 
Mariboru oprav
ljalo zaključni iz
pit okoli »30 do
pisnikov«

ribli&no tridesetim zaposlenim, ki so vpisani v Tehniško 
£ srednjo šolo strojne in elektrotehniške stroke v Maribo

ru in ki študirajo po dopisni metodi, ni zmanjkalo sape 
Za višje nadstropje učenosti. ŠTEFAN VLAJ, tehniški risar 
pri ELRADU v Gornji Radgoni, ta teden opravlja zaključni 
izpit na oddelku za šibki tok. V septembrskem roku pa bodo 
izpit opravili še vsi ostali.

Prof. ing. DORA JELENKOV A, pomočnik direktorja na 
tej šoli, je tudi poverjenik za dopisno šolanje. Njena pripo
ved o teh vrlih fantih, ki imajo izredno voljo do študija in 
kažejo veliko prizadevnost, te navduši, da bi vzkliknil: Ko 
bi vsi fantje ...

, Na ljubljanski Dopisni de- 
,av6ki univerzi smo izvedeli, da 
r® čas opravlja v Mariboru za- 
^bučni ■ izpit prvi izmed t-ride- 
etih kandidatov, ki so studi- 
ali po dopisni metodi. Konec 
tudi ja se je ostalim nekoliko 

^Vlekel zato, ker je imela Do- 
Dsna delavska univerza neko
ga težav s pravdčasno izdajo 
aript za četrte letnike.

STEFAN »PRVI«

Kdo so ti fantje, možje, ki 
™leg svojega poklica tako 
krajno hodijo v šolo? Kakš- 
a je njihova hoja v šolo?

ŠTEFAN VLAJ je prvi let- 
25 TSS oddelka Ba šibki tok 
, študiral v Ljubljani. Potem 
jr zbolel, prekinil študij. Za- 
^slil se je v ELRAD v Gor
eli Radgoni. Leta 1962 se je od
jahal v Maribor in se vpisal v 
i{: letnik TSS. Letos junija, po 
fi.lrih letih učenja in opravlja
la svojega poklicnega dela, je 
j,°sPel do zaključnega izpita. 
yiegov direktor, tov. Klemen- 
;yc- je na šoli povedal, da je 
; lefan zelo dober in vesten de- 
2Vec, zato mu je delovna skup- 
b°st tudi pri študiju pomagala. 
.Ujetje mu je plačevalo vse 

„ toške šolanja, vsako drugo 
°to pa je dobil prosti dan,

s ^ke šolanja, vsako 
da - P pa je dobil profan umi, 
e", ie lahko prišel v Maribor na 
v. lo> poiskal inženirje, da so mu 

sodili njihova skripta ali za- 
sk6. rpa vz^rajnost mu je po

naša13. da se je kljub pomanj • 
yfin;iu skript za četrti letnik po 
. Pisni metodi kot prvi doko- 
fan zaključnega izpita. Ste- 

je dober študent, le sloven
ja mu dela malo preglavic.

V$$OKE stroške šolanja 
Plačujejo podjetja

POGUMA IN VOLJE 
ZA »DVOJNI ŠTUDIJ«

Posebno pozornost na spisku 
»dopisnikov«, vpisanih na tej 
šoli, zasluži ANTON KOBOLT. 
Zaposlen je pri Dravskih elek
trarnah v Mariboru, študira pa 
istočasno kar obe stroki, stroj
no in elektro. Septembra bo 
opravljal zaključni izpit iz 
elektro stroke, kasneje iz stroj
ne. Komboltove ocene, pravi to
varišica Jelenkova, so zelo do
bre, pet, štiri in le kdaj pa kdaj 
nižja ocena. Je zelo nadarjen 
študent, ki ga pri »dvojnem« 
študiju ne ovira niti to, da je 
družinski oče.

»Dopisniki« prihajajo na šolo 
vsako drugo soboto popoldne, 
za kar žrtvujejo seveda svoj 
prosti čas.. Vsaj 14 dni vsako 
leto pa morajo preživeti na šoli 
pod nadzorstvom profesorjev. 
To jim podjetja omogočajo, a 
kar zadeva prosti čas zaposle
nih študentov, ta je več ali 
manj v celoti namenjen štu
diju.

TIHO TEKMOVANJE 
BRATOV TOPOLOVEC

Četrti letnik strojne konču
jeta letos tudi brata TOPOLO
VEC iz Kungote, zaposlena oba 
kot konstruktorja v »Strojni« v 
Ptuju. Oba prejemata od pod
jetja štipendijo za kritje stro
škov šolanja. In oba pridno štu

dirata. Za Jožeta, starejšega, je 
morda težje, ker ima družino, 
Avgust je mlajši. Pa je starejši 
mlajšega vseeno prehitel. Toda 
Avgust se ni vdal. Jeseni se bo
sta oba istočasno prijavila k za
ključnemu izpitu.

DRUŽINSKI OCE
MATIJA CIGAN

JE PRAVI ODLIČNJAK

•Zelo dobra študenta z od
ličnimi ocenami, pravi tov. Je
lenkova, , sta tudi delavca 
IGNAC STALCER in MILAN 
KRIŽANEC, oba iz Steklarne v 
Straži. Marljiv in uspešen štu
dent je tudi FRANC KRIŽA
NEC, direktor ALKROM iz 
Ruš. Pravi odličnjak pa je MA
TIJA CIGAN iz NAFTE v Len
davi. Sam ima že otroke v sred
nji šoli. In čeprav ima okrnjen 
sluh, kar mu onemogoča, da bi 
sodeloval na seminarjih v šoli, 
so njegovi učni uspehi najbolj
ši, odličnjak je celo iz matema
tike.

Na vprašanje, ali je kakšna 
razlika med učnimi uspehi in 
delovno vnemo rednih študen
tov in »dopisnikov«, pravi tov. 
Jelenkova, da je tako med pr
vimi kot drugimi razpon od naj
boljših do slabših. Toda pri »do
pisnikih« je mnogo večja pri

zadevnost, kot odrasli in zapo
sleni ljudje že vedo, da študi
rajo zase, a ne za starše ali pro
fesorja. Zelo se zanimajo za 
študij, če jim kaj ne gre od 
rok ali v glavo, pridejo povedat, 
prosijo za pomoč. Neresnih štu
dentov pa v četrtem letniku ni. 
Ti odpadejo že v I. letniku, ko 
vidijo, da so se ušteli in da ra 
lahek način ne morejo do spri
čevala.

LETOŠNJE POČITNICE 
SE BODO »PRIPOTILI« DO 

VIŠJEGA NADSTROPJA 
UČENOSTI

To poletje, pa naj bo še tako 
vroče, za nekatere zaposlene ne 
bo počitnic, pa čeprav bi jih 
po zakonu morali imeti. STAN
KO ZUPANČIČ iz Tovarne po
ljedelskih strojev v Muti, DA
NILO DAJCMAN iz Tovar
ne avtomobilov v Mariboru, 
FRANC ŽAGAR iz Maribora, 
ANTON KOKOLJ iz Tovarne 
aluminija in glinice Kidričevo, 
EDVARD TRATNIK iz Preva- 
lja, EDVARD OGRIZEK iz To
varne dušika Ruše in še neka
teri drugi se bodo-letošnje po
čitnice »pripetili« do višjega 
nadstropja učenosti — do za
ključnega izpita na Mariborski 
tehniški srednji šoli.

G.

SLABA ŠALA
"m nr uzej revolucije v Celju je letos pripravil razstavo 
Y/| zbranega gradiva o talcih. Razstavo si j6 ogledalo 

™ precej Celjanov in mnogo ljudi, ki jih je pot pelja
la skozi Celje. Razstava je stala 80.000 N. din. Da bi si 
razstavo lahko ogledalo čimveč prebivalcev iz okoliških 
občin, je muzej ponudil »preselitev« razstave tudi Vele
nju, kar bi velenjsko občino veljalo 900 N, din (prevoz in 
ponovna postavitev razstave!). Velenjčani, ki so sami po
skrbeli za prevoz razstave v Velenje, so — verjeli ali ne 
— poslali muzeju račun za 1.400 N. din.

6i ^ako kot on, pa se tudi dru- 
n* izredno vztrajnostjo in 
<3iillVastj° prebijajo skozi štu- 
jih' D°:Pisna delavska univerza 
šol; oskrbuje s skriptami, na 
va; Pa opravljajo seminarske 
vi • laboratorijske vaje in se
ga ? .Vse izpite. Stroški njiho\ e- 
hid' ania niso majhni, čeprav 
®tan u^ence večerne šole TSŠ 
]\j0 e šolanje mesečno 100 N din. 
leti., Za »dopisnike« četrtega 
kar llta znašajo stroški šolanja 
raz Precej nad 1000 N din. Toda 
s6 2! FRANCU GUMZEJU, ki 
izt>it ■ priPravlja na zaključni 
iz ji1? strojne stroke (delavcu 
V^sk' ’ Plačujejo vsem mari-

TSŠ
Za šolanja podjetja, ki so 
ha. v šolanje tudi zainteresira- 
Zib0r vi Yarn' avtomobilov Ma-

stro5vrn "dopisnikom 
■>- *e šolanja podjetja,

le p0]plaeuie delovna skupnost 
l«and. , stroškov, ostalo polovico 

- sam> kar naj h1 ga za
1 se bolj stimul i’-

Pridite
^ Staro goro

t? ®?la viaem ob Ščavnici
bekai 2 Šolskega leta proslavi- 

'l v Prn«Hreditvarai’ ki 50 hkrati 
kr?.lM ob » 1 X° 200-letnice šole. 26. 

sPotn‘i..UV vabi občane na ofl- 
Kristbii5^ plošče učiteljici in 

Sulerjevi na podrui- 
bjwritev čni„1stdei gori, kjer bo tudi 
l>n SolaJfke Ustave in kulturni 
Vi l Vidcev- Zvečer ob 19. url pa 
Sli^bstoii« Ponovitev Igre »Jezuso- 
‘ClrO U<:L,|1°(,elUev nagrad naj- 

01 ^ ln »beseda star-
za*lju<ku šolskega leta.

Milica Dimitrijevič:
»Naše filmsko 
gledališče je ze 
shodilo? staro je 
dve leti...«

TVzgojiteljica v celjskem dekliškem internatu »Kajuhov 
y dom«, Milica Dimitrijevič, se v prostem času ukvarja 

s filmsko vzgojo, mladine. Morda ji ne bo prav, če re
čemo »v prostem času«, saj vidi ona v filmski vzgoji le do
datno konkretno delovno področje svojega vzgojiteljskega 
poklica, pa čeprav to delo opravlja kot volonter, kot pred
sednica komisije za filmsko vzgojo pri Zvezi kulturno-pro- 
svetnih organizacij občine Celje. In opravlja ga —- kot vse 
kaže — s svojimi tovariši, ki so prav taki entuziasti, kar
USJJGŠTl/O .

V zadnjem nadstropju internata si je uredila tovari
šica Milica prijetno domovanje. Tu sem jo obiskala in kram
ljala z njo o težavah in uspehih mladinskega filmskega gle
dališča v Celju, ki je zagotovo eno najbolje organiziranih 
in učinkovitih tovrstnih ustanov v Sloveniji.

več dobrih in slabih plati film
skega gledališča. Dijaki sred
njih šol, ki v glavnem stanujejo 
v mestu, niso bili zadovoljni s 
predvajanjem repriznih filmov, 
saj imajo možnost slediti redni 
kinematografski sezoni. Reprizni 
filmi zanje niso bili več zanimi
vi. Zato v naslednji sezoni 
(65-66) dijaki tudi niso imeli 
več filmskega abonmaja in je

V prvi sezoni (64-65) je ime
lo filmsko gledališče 1450 abo
nentov. Za dijake gimnazije, 
ekonomske srednje šole, učite
ljišča in mladino nekaterih 
podjetij so predvajali vsako 
drugo nedeljo po dva reprizna 
filma z uvodnim komentarjem. 
En ponedeljek v mesecu pa sa 
imeli filmski abonma učenci šol, 
ki so filmsko vzgojno delo 
vključevale tudi v svoj šolski 
program (administrativna, go
stinska šola, šolski center za 
blagovni promet in vrtnarska 
šola).

Ze prvo leto, se je pokazalo

I Več škode kot 
| koristi,
1 če se primitivno 
1 vmešavamo v šolo

'čiteljski kolektivi zasavskih šol na stežaj 
odpirajo vrata svojih, zavodovi tako star
šem kot vsem drugim, ki se na ta ali oni 

način zanimajo za šolo. Toda šolniki so kdaj 
pa kdaj vznejevoljeni, ko vidijo, da jim ta 
ali ona sredina ne zaupa ali pa s svojimi po
segi v šolo vznemirja mladež.

V neki zasavski občini so se dogovorili, da bodo v 
okviru proslav 25-letnice oborožene vstaje obravnavali 
tudi nemški napad na staro Jugoslavijo. Načrt prirecctev 
in učnih ur, ki bi obravnavale te dogodke, so sestavljali 
skupaj z osrednjim občinskim odborom za pripravo tc-ga 
praznovanja. Šolsko vodstvo je predlagalo, naj bi učen
cem višjih razredov osemletke o napadu na staro Jugo
slavijo pripovedoval neki profesor, ki je na fakulteti di
plomiral z nalogo »Zasavje v NOB«. Občinski pripravljal
ni odbor pa s tem ni soglašal in je poslal na šolo človeka, 
ki otrokom ni vedel kaj prida povedati, pa še tisto, kar 
je povedal, je povedal tako, da otroci niso verjeli...

Na drugi osemletki so se učenci osmih razredov pogo
varjali o tem, kam po šoli. Ko je prišel mednje človek, 
ki naj bi skrbel za poklicno usmerjanje mladine in ko jim 
je našteval prosta učna mesta, so nekateri otroci povedali, 
da nameravajo na učiteljišče. Tovariš se je namrdnil1 in 
dejal: »Za učitelja se ne splača učiti.« Otroci so obne
meli ...

Še bi lahko naštevali primere, ki kažejo nezaupanje do 
pedagoškega kadra ali pa škodljivo in primitivno vmeša
vanje v šolo. Težko je reči, kaj od tega je bolj nevarno. 
Zdi se, da se mora naša šola danes bojevati kar na več 
frontah hkrati, a ta boj počasi utruja.

Pri nas si del ljudi po svoje zamišlja sodelovanje s 
šolo. Šolniki se zato nemalokrat'sprašujejo, ali ima danes 
res vsakdo legitimacijo kar najbolj avtoritativno soditi o 
tem, kakšna je in kakšna naj bo naša osnovna šola. Šola 
res ne more biti več le stvar otrok in šolnikov, kraj, ka
mor ne bi smela stopiti zunanja noga. Toda današnja šola 
tudi, ne more biti nekak prehodni dom za vse in vsakršno 
neodgovorno poseganje vanjo. MILAN VIDIC

občinska nmcmmimtb
POSLlKE '

VSAK DELAVNIK Ob 8 D013W m

"U Tsaka podobnost z rubriko revije »Tovariš« je samo 
V slučajna, čeprav napis na vratih občinske matične 

knjižnice v Brežicah nanjo spominja. S posnetka pa 
je razvidno, da je knjižnica svoj poslovni čas »uskladila« 
z uradnimi urami v uradih in delovnim časom zaposle
nih občanov, namesto da bi poslovala takrat, ko bi ljudje 
imeli čas za obisk v knjižnici. PraVijo pa, da je ena r.aj- 
hujših težav brežiške knjižnice prav ta, da je slabo ob
iskana ... Foto služba DE
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število abonmajev padlo na 800. 
V naslednji sezoni vodstvo 
filmskega gledališča še ni moglo 
spremeniti repertoarja, saj so 
distribucijska podjetja vztraja
la na tem, da predvajajo te re
priza e filme. V novi sezoni 
(66-67) pa bo filmsko gledališče 
gotovo pritegnilo zopet tudi di
jake. Z »Vesno« in »Kroatio« 
so namreč končno uspeli skleni
ti dogovor, da bodo v filmskem- 
gledališču odslej predvajali v 
glavnem premierne filme, nekaj 
pa tudi kinotečnih.

PROFESORJEM BI MORALI
NUDITI VEC STROKOVNE 

POMOČI
V prvi sezoni se je tudi že 

pokazalo, da je filmsko gleda
lišče lahko pomemben kulturni 
oblikovalec zlasti v primerih, 
ko se povezuje s šolami. Projek
cija filma in uvodni komentar 
k filviski predstavi, je namreč 
lahko le uvod v razmišljanje o 
estetskih in etičnih vrednotah 
filmske umetnine. Učenci so pi
sali o filmih šolske in domače 
naloge in se s slavisti o pred
stavah tudi pogovarjali.

Sodelovanje filmskega gle
dališča s šolami v Celju je učin
kovito. Tpdi sodelovanje s sla
visti je odlično. Tovarišica Di
mitrijevič je pred dvema leto
ma obiskovala filmski seminar 
v Radovljici in pravi, da ji je 
zelo koristil. Ta izkušnja jo je 
pripeljala do prepričanja, da bi 
bil že v letošnjih šolskih počit

nicah izredno koristen seminar 
za profesorje, ki se filmsko 
vzgojnega dela lotevajo z izred
no voljo in prizadevnostjo, a 
manjka jim strokovne pomoči 
pri tem delu. Včasih šola nam
reč ne zna izkoristiti vsega, kar 
ponuja filmsko gledališče. Kot 
vzgojiteljica ' lahko ugotavlja 
pri svojih gojenkah prav tako 
kot učitelji in profesorji pri 
svojih učenkah, da mladi ljudje 
precej razmišljajo. Včasih pa 
ima šola tudi svoj pogled na 
kak film. Ko so na primer pred
vajali film »Poletje z Moniko*', 
na vrtnarski šoli nekateri peda
gogi niso bili zadovoljni z izbo
rom tega filma. In vendar so 
dijaki v nalogah, ko so se etič
no opredeljevali na stran glav
nega junaka, pokazali visoke 
moralne kvalitete lastnega vred
notenja.

CE NE GRE DRUGAČE —
PO POMOČ V LJUBLJANO
Najbolj zamotana reč je iz

bira filmov, pravi tovarišica 
Dimitrijevič. Citati mora vso 
skromno literaturo, ki za pod
ročje filma v Sloveniji obstaja, 
od Ekrana do poročil z različ
nih festivalov po svetu v dnev
nem tisku. Le tako lahko vsaj 
približno sestavi repertoar, ki 
upošteva vse nacionalne kino- 
matografije, vse filmske žanre 
in vodilne režiserje ter igralce. 
V razgovoru z menoj je mnogo
krat omenila ime profesorja 
Aškerca, direktorja Učiteljišča, 
ki se prav tako že dolga leta

Dijaki pišejo naloge o filmih

ukvarja s filmsko vzgojo, zdaj 
tudi kot sodelavec Prosvetno- 
pedagoške službe v Celju. A za 
kar v Celju ne najdem sveto
valca, pravi tovarišica Dimitri
jevič, ga pač pojdem poiskat v 
Ljubljano.

MAJHNA ANEKDOTA
Tudi za komentarje k pred

stavam ni lahko. Nekaj film
skih kritikov in filmskih delav
cev iz Ljubljane se že odzove. 
Toda včasih »pogori« in takrat 
mora pač sama brskati po lite
raturi. Povedala mi je majhno 
anekdoto. Zgodilo se je, da je 
distribucijsko podjetje namesto 
zahtevanega filma poslalo drug 
film z naslovom »Dunda«. Če
prav je Srbkinja, ni mogla raz
vozlati pomena besede »dun
da«, vedela je le to, da je film 
delan po neki Maupassantovi 
noveli. A kateri? Morala se je 
vdati. Povedala je gledalcem, 
da filma ne pozna in da ga bo 
tako rekoč prvič gledala z nji
mi. Že na prihodnjem predva
janju istega filma pa je bilo 
seveda mnogo lažje. »Dunda« 
se je razkrila kot Maupassan- 
tova »Debeluška«. Ker pozna 
le knjižno srbščino bi morda 
prej razvozlala ta naslov, če 
bi pisalo »Donda«. Tako nam
reč včasih pri nas v Sloveniji 
pravijo debeluškam.

Ob koncu naj povem kot za
nimivost še to, da bo komisija 
za filmsko vzgojo v Celju le
tošnjo jesen organizirala še pio
nirsko filmsko gledališče, za 
katero imajo že zdaj 1600 pri
jav. Res hvale vredno delo, ki 
ga opravljajo tako posamezniki 
kot celotna filmsko vzgojna ko
misija občine Celje!

SONJA GAŠPERŠIČ
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Neznanec nas je pismeno opozoril na samovolj
nost ožjega upravnega vodstva v vižmarskem 
strojno kovinskem podjetju. Med številnimi doka
zi o dušitvi demokracije je navedel neumestno pre
mestitev 40 delavcev, večinoma na nižja delovna 
mesta, zaradi česar so se jim osebni dohodki 
zmanjšali do 25.900 dinarjev.

Kasneje smo zvedeli, da se je 14 premeščenih 
delavcev pritožilo. Ker je delavski svet vse pritož
be zavrnil, se je 11 prizadetih zateklo po pravico 
na sodišče... <

Pobud za obisk je bilo vsekakor dovolj, še več 
pa gradiva za pisanje o tem podjetju, ki mu poleg 
gospodarske reforme tudi notranja trenja in ne
pravilnosti majejo temelje.
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»Ima me. da bi šel na unra- 
vo in jih nekaj postrelil... 
Pištolo sem prinesel iz partiza
nov,« mi je zaupal vratar Jože 
Ktjhar, ki je že enajst let v 
SKIP. »Nočni čuvaj nai bom, 
jaz, ki Sem vojni invalid. V 
hrbtenico sem bil ranjen. Po- 
Poglejte mojo nogo, žile .imam 
zamašene. Ravnokar so mi ope
rirali golšo... Primojduš, po 
noči bi moral počivati... Z 
živci sem na koncu .. .«

ne bi mogli krivice z ničemer 
drugim dokazati kot z zmanj
šanim zaslužkom na novem de
lovnem mestu.-

»SINDIKAT SE NI ŠE 
NIKDAR UKVARJAL S 

PREMESTITVAMII«

Tej pretresljivi pritožbi zo
per premestitev je Kuhar dodal 
še, kako nečloveško so priza
deli Danila Tošiča. ki je bil 
ravno tako partizan in je bo
lan na srcu in na ledvicah. Pre
meščali so ga z enega delovne
ga mesita na drugo, dokler ga 
niso pahnili spet nazaj v vra
tarnico, kjer je začel. Zakaj? 
Zato, ker je včasih katero pre
več rekel. V SKIP moraš bojda 
paz-iti. da se višjim ne za
meriš ... Tošič ni odšel 1942. 
leta v partizane, kakor on, zato 
se mu bodo osebni dohodki 
zmanjšali za 11.000'dinarjev, ko 
se vrne z bolezenskega dopusta.

»Več o vsem vam bo pove
dala direktorjeva tajnica, di
rektorja ni v tovarni .. . Sama 
je padla v nemilost, ker se je 
potegovala za delavce. Ničesar 
ji več ne. zaupajo,« je še dodal 
vratar, zadovoljen, da mi je 
lahko povedal svoje in tuje re
ve in nemara prepričan, da mu 
bom s peresom pomagala po
streliti upravno vodstvo.

»OPRAVKA IMATE Z 
LJUDMI. NE Z ŽELEZOM«

Angelca Jakšetova je člani
ca Zveze komunistov, kot na
lašč, da sem poizvedela o poli
tičnih pripravah na delovne 
premestitve.

»O predlogu nista razprav
ljala ne Zveza komunistov ne 
Sindikalna organizacija,« je po
vedala Jakšetova, »25. III. ga je 
kolegij predložil upravnemu 
odboru, naslednjega dne so bile 
odločbe že zunaj. Zveza komu
nistov je reagirala šele na pri
tožbe delavcev, med pritožbe
nim rekom. Prosila sem naj še 
enkrat pretresejo premestitve, 
ker nimamo opravka z železom, 
ampak z ljudmi. Nekaj člhnov 
je potegnilo z menoj, bili pa 
smo v manjšini.

»Pa sindikat?«
»Sindikalni odbor se ni se

stal zaradi tega. Saj tudi ne bi 
imelo smisla. Večina odbornikov 
je bila v prejšnjem delavskem 
svetu, predsednik pa v uprav
nem odboru. Če so tam sprejeli 
predlog o premestitvah, se kot 
sindikalni odborniki ne bi mo
gli postaviti sami sebi po robu.«

»Ali mislite, da so vse pre
mestitve samo socialno sporne, 
za vaše gospodarjenje pa ko
ristne?«

Jakšetova je malce oklevala, 
preden je odvrnila:

»Verjetno si ne bi enajst 
delavcev upalo vložiti tožbe, če

Marjan Bečan, predsednik 
sindikalne podružnice v SKIP, 
je prepričan, da bo kadrovska 
reorganizacija koristila proiz
vodnji, pač pa so po njegovem 
mnenju dve ali tri premestitve 
socialno problematične. Ko šem 
ga vprašala, zakaj sindikalni 
odbor ni zavaroval socialno 
ogroženih delavcev, je odgo
voril:

»Pri nas se sindikat še ni 
ukvarjal s . premestitvami. Zato 
ni kompetenten. Ko smo na 
upravnem odboru razpravljali 
o predlaganih premestitvah, 
sem pa rekel, da bo mogoče kdo 
le socialno preveč prizadet. Po
tegnil sem se za Jožeta Šetinca, 
ki je bolehen in bi na novem 
delovnem mestu zaslužil 8.000 
din manj. Mojo pripombo so 
upoštevali.. .«

»Kdai ste na zvedeli za te 
kadrovske snremembe?«

»Takrat, kot vsi drugi člani 
upravnega odbora.«

»Sa vam ne zdi da bi kazalo 
delavce ermraviti na te pre
mestitve, jim obrazložiti, čemu 
so potrebne, če so potrebne«

Toda Marjan Bečan govori o 
delavcih in niihovi brezbriž
nosti. razen kadar gre za zasluž
ke. Ko so izbirali kandidate za 
novo samoupravno vodstvo, je 
ukazal zakleniti vrata, da ne bi 
pobegnili. Na kolektivni sesta
nek. k.ier so obravnavali osnu
tek statuta, jih je od 150 prišlo 
samo 40 ...

»m. vi, mislim sindikalni 
odbor, ste razpravljali o sta
tutu?«

»Saj je osnutek visel 15 dni 
na oglasni deski...«

Razgovor sem obrnila v 
drugo smer. Marjan Bečan je 
skupinovodja v oddelku za alu
minijsko in železno posodo.

»Je delo pri vas dobro 
organizirano?«

»Delo pa ni dobro organizi
rano. Iz pripravljalnice dobimo 
večkrat pomanjkljive načrte, 
material ni pravočasno priprav
ljen, čakati moramo nanj. • Ti 
zastoji so odveč. Zdaj bo ta 
nered zame še mučnejši, ker je 
moja skupina dvakrat večja, 
serijskih izdelkov je pa vedno 
manj.«

Tega, seveda, tehnično vod
stvo ne vidi, ker po Bečanovih 
besedah tehnični vodja nikoli 
ne pride v obrat. Za proiz
vodnjo pa bo sedaj imel še 
manj časa, je rekel Bečan, ker 
je prevzel še vodstvo komer
ciale.

Josip Žitnik je strojni inže
nir. ki ga je SKIP štipendiral 
Takoj po odslužitvi vojaške
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Pred vašim odho
dom na dopust še 
na ogled, kaj vam 
prinaša za vroče 
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obveznosti je prevzel tehnično 
vodstvo tovarne, po treh pa še 
komercialno.

»To ga najbrž bolj veseli,« 
je prostodušno utemeljeval 
predsednik sindikalne podruž
nice Žitnik o vo dodatno funk
cijo, »dober prodajalec je, če 
dobimo dobrega vodjo proiz
vodnje, Žitnika ne bomo pogre
šali. Na razpis Se ni še nihče 
javil, menda se bojijo prevzeti 
ta posel pri nas.«
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ODLIČNI TAKTIKI

ž novim predsednikom de
la vsKega sveta Stanetom Smre
karjem sem se bolj sproščeno 
pogovarjala. Že v portirnici 
sem izvedela, da ga ima »sveta 
trojica« — direktor, tehnični 
vouja in računovodja — v že
lodcu, ker nasprotuje njeni 
samovoljnosti.

Tako kakor vsi, s katerimi 
sem se, dotlej pogovarjala v 
podjetju, je tudi on prepričan, 
da vse premestitve niso v redu, 
s katerekoli plati jih pogleda. 
Zlasti, ker NIHČE ni bil prej 
disciplinsko kaznovan. (Komi
sija ni dobila zahtevkov.)

Po tej kadrovski reorganiza
ciji je ostal Smrekar sam v 
nabavnem oddelku, kjer so 
nekdaj delali trije ljudje. Zara
di pomanjkanja reprodukcijske
ga materiala in večinoma indi
vidualne proizvodnje — samo 
2Gn/o je še serijske, prej je bilo 
obratno — je dvakrat več dela. 
šofer Krek, član Zveze komu- 

• nistov, mu je pri nabavah veli
ko pomagal, pa so ga zdaj brez 
predhodnega razgovora s Smre
karjem premestili k viličarju.

»Vse se je skuhalo za zapr
timi vrati, zato sem prepričan, 
da podjetju marsikatera pre
mestitev ne bo koristila. Prvi 
sem pred reformo in takoj po 
njenem začetku opozoril, da 
moramo delovna mesta ustrez
no zasesti, kako, bi se morali 
pa skupno pogovoriti. To so 
preveč občutljive reči za ljudi 
in proizvodnjo, da bi na hitro 
ukrepali. Že nekaj časa poprej 
je popustila disciplina po ob
ratih, ker se je začelo šušljati, 
da bodo nekateri premeščeni. 
Zdaj tudi ne bi mogel govoriti 
o povečanem delovnem poletu. 
Vs.i prizadeti so malodušni, 
vsaj še štirideset drugih se jezi 
nad krivicami, to pa je že več 
kot polovica kolektiva.«

»Ne razumem, zakaj se jezi
te samo na tri ljudi, ko je sklep 
o premestitvi sprejel upravni 
odbor, pritožbe prizadetih pa 
zavrnil delavski svet.«

»Če bi naše razmere poznali, 
bi razumeli. Mislite, da pridejo 
ljudje do besede? Vprašajte 
delavce, ki so prisostvovali seji 
delavskega sveta, ko je obrav
naval pritožbe. Direktor jim 
kratko malo ni pustil govoriti. 
Da se niso vsi člani strinjali z 
obrazložitvijo premestitev, ka
žejo izidi glasovanja. Pri Marti
nu Težaku so trikrat tajno gla
sovali preden je uspelo tega 
delavca, ki je že 21 let v SKIP 
in pojde prihodnje leto v pokoj, 
degradirati iz visokokvalifici
ranega, v kvalificiranega kova
ča in ga prikrajšati pri zasluž
ku ... Delal bo pa isto oziroma 
še več, ker so mu usposoblje
nega kovača odvzeli, v pomoč 
pa poslali začetnika.«

»Oprostite, toda po mojem 
mnenju ste sokrivi te brezob
zirnosti. Novi delavski svet, ki 
mu vi predsedujete, so pravniki 
opozorili, da bodo nekateri de
lavci vložili tožbo, svetovali so 
vam, da popravite krivice, ki

jih je naredilo prejšnje samo
upravno vodstvo, zakaj niste 
pritožb ponovno pretresli in 
popravili krivic, za katerp ve
ste?«
»Tri četrt pritožb bi ugodno 

rešili in pošteno, toda, kaj ve- 
: ste, kako bi se nam to mašče
valo? Navzdol lahko nenehno 
kontroliraš, vsega, kar bi bilo 
v proizvodnji narobe, bi bili mi 
krivi, ker smo preprečili pre
mestitve — čeprav ne bi bili 
krivi... Naj sodišče dokaže, da 
postopek in odločbe niso zako
nite, potem bemo poklicali kriv
ce na odgovornost.«

»Res? Koga pa? Sklep o 
premestitvah je sprejel nekda
nji upravni odbor, pritožbe je 
zavrnil prejšnji delavski svet, 
koga boste poklicali na odgo- 

nSt? Vodne stroške, ki ver
jetno ne bodo majhni, pa bo 
plačal ves kolektiv. Tudi tisti, 
ki so bili prizadeti...«

Bistra taktika upravnega 
vodstva! Delavce so premestili 
tik pred volitvami novih samo
upravnih organov, zato so jih 
zadnji izvedli v občini, pritožbe 
pa zavrnili dan poprej, preden
se je konstituiral novi delavski

DELAVCEM NI DRUGO MAR 
KOT DENAR

Mislim, da boste razumeli 
obojestranski hlad ob srečanju 
z direktorjem SKIP.

Ko sem mu očitala, da pre- 
mestitveni postopek ni bil de
mokratičen, je iz kupa papir
jev, ki jih je pripravil za ta 
najin napovedani sestanek, po
tegnil dva lista s seznamom 
sej samoupravnih organov in 
sestankov Zveze komunistov, 
na katerih so obravnavali to 
vprašanje. Obljubil mi je kopijo 
tega spiska, pa je žal kasneje 
nisem dobila. Morda niti ni po
trebna, kajti priznal je, da se 
z delavci o tem ni nihče pogo- 
.varjal, čeprav je bilo rečeno, 
da so predlogi članov kolektiva 
dobrodošli in so bili vodje vseh 
treh ekonomskih enot zadolže
ni (op. nov.: sedanji predsednik 
DS ne ve, da bi imele delovne 
enote in samoupravljanje raz
vito do delovnih mest!), da 
predložijo opise delovnih mest 
in opozorijo na odvisne ljudi. 
Toda naloge niso opravili...

svet. Da bi imelo upravno vod
stvo dovolj močan vpliv na ka
drovanje, so v novem statutu, 
sprejetem kak mesec poprej, 
ukinili komisijo za razporejanje 
delavcev in za določanje osnov 
za osebne dohodke. Ta komisi
ja bi med drugim utegnila tako 
zavleči celoten »reelekcijski« 
postopek, da bi nekdanji UO 
in DS izgubila polnomočje, s 
tem p-a upravno vodstvo garan
cijo, da bo akcija uspela.

»Več kot SOVo naših članov 
nima ustrezne izobrazbe, ka
drovski premiki so nujni. Os
novno vodilo pri premeščanju 
je bilo delovna sposobnost. Ne
kateri delavci so imeli višje 
nazive, kot zahteva delo, to pa 
jih je neupravičeno privilegi
ralo pri osebnih dohodkih. Ne
pravilnosti smo morali že zara
di drugih delavcev popraviti 
Za' zahtevno delo ni bilo prave 
stimulacije. Kadrovske spre

membe so bile nujne tudi z8*® 
da izboljšamo disciplino. Skraj' 
šali smo delovni čas, names* 
da bi iskali notranje rezerv*' 
so delavci postajali v skupi*13* 
in debatirali.«

»Vem. Mogoče je prema j M® 
disciplina pogojena s prem6' 
statvami, izza ovinkov so zv*‘ 
deli, da se pripravljajo. Ali p 
mogoče z nepravočasno dostav6 
materiala...«

»Ah, našim delavcem ni dr3' 
go mar kot zaslužki. O kaki z3' 
vesti ni govora. Informirat110 
jih preko oglasne deske, (* 
nov.: o reelekciji jih niso) tod* 
obvestila porabijo za — strao1' 
šče. Osnutek statuta je meno* 
visel vsega tri dni... Na skup" 
ne sestanke pridejo samo, kad3* 
se govori o denarju, če P* 
sindikat in samoupravni org88J 
ne opravljajo svojih vzgojni11 
nalog, sem mar jaz kriy?«

Delj ko sem se pogovarjaj2 
z direktorjem, bolj sem 
prepričana, da je tudi v SKi* 
toliko izigravano delavsko sB' 
moupravljanje, kolikor delaV' 
ci dopuščajo s svojo brezbri2' 
nostjo in popustljivostjo.

Direktor je svoj »zagovor' 
zaključil:

»Težko je pri nas izvajiad
napredne akcije, če nimaš ne 
v sindikatu, ne v Zvezi kom3' 
nistov opore zoper obrtni^0 
miselnost, ki nam je zlasti zd°l 
nevarna. Nikogar nismo odp3' 
stili, nikomur se ni treba b8® 
za kruh, osebni dohodki SOef 
kar v redu, saj znaša povprek0 
80.000 dinarjev, snažilka, 5 
najmanj zasluži, pa dobi 54.0™ 
dinarjev. Verjemite pa, da ie 
v sedanjem vzdušju težko d6' 
lati .«

Se istega dne je bil v 
kolektivni sestanek, (manjka** 
je slaba tretjina delavcev), ** 
zapisnika o njem povzema: 

»Računovodja Ivan KlanČ°J 
je poročal o poslovanju v m6' 
seču aprilu in nato o zaklj**6 
nem računu za prvo tromes«0' 
je ... Nihče se ni oglasil v zvf" 
s poročili, pač pa se je razvid 
naslednja razprava:

Pavel Dolenc: Zakaj se 1,6 
razdeli kolektivu obračuni*11 
učinek za prvo tromesečje?

Stane Smrekar: Krive ^
objektivne in subjektivne 'e' 
zave. Visoka režija... pad6* 
proizvodnje gradbenih stroj6* 
Subjektivni vzroki so mnfd 
skrite rezerve, nepravilna 
ganizacija dela, premajhna P0- 
vezava vodstva s kolektivom ' 

Anton Cvelbar: Delavci P6*' 
vijo, da organizacija dela še6* 
zato trpi proizvodnja. S en tv*6.' 
obrat bi lahko z veliko mani' 
širni stroški preselili semk8^ 
Strojnemu oddelku primanjkl)' 
je dela ...

Ivan Cešnovar: Cveblar ga 'e 
imel dovolj z ravnalci beto*13’ 
pa je šel rajši na dopust

Anton Cveblar: Ni res. rel<e
si zato, da bi se prikupil upravi-

Franc Kejžar: Kaj sem **' 
naredil, da sem bil premeščaj 
Nekateri imajo nižjo kvalifik3 
cijo, pa zasedejo boljša mest8j 
Če so se dogajale nepravilne5 
v brigadi, nisem jaz kriv’ 
ampak organizacija dela.

Pavel Dolenc: Vodstvo P*v
jot j a naj se bavi s proizvodni0, 
ne s premeščanjem delavcev- 

Se in še So leteli očitki ***
vodilne delavce, vendar si
koncu pisanja ne upam dr3 
gega reči. kot: LJUDJE
OBEH STRANEH PREPAD 
SE GREDO PRENEVAR^ 
IGRE.

MARIOLA KOBAL

nama ffiEoroan

V BLAGOVNICI S STANOVANJSKO OPREMO 
NAMA, VVolfova 1 - na izbiro v I. nadstropju:

posteljno perilo, prešite in volnene odeje 
dekorativno blago 
serviete, prti, brisače 
preproge, tekači, obloge tal, zavese 
gospodinjski aparati: hlidilniki, štedilniki, sesalci, lo- 
ščilci, mešalci, bojlerji

• radio aparati, televizorji, gramofoni, magnetofoni, tran- 
sistorji, radijske in TV antene

• svetilke: stropne, stenske, namizne, stoječe
Nakup pohištva in gospodinjskih aparatov tudi na potrošni
ški kredit — 10-odstotni popust pri plačilu z devizami.
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GOSTINSKO PODJETJE

SIDRO
Piran

vabi

v novo odprto restavracijo PUNTA, Piran. 
^ ki ima poleg 200 sedežev v restavraciji še 200 

sedežev na gostinskem vrtu ter urejeno parki
rišče
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